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Erősödött a szervezetek 
kommunista jellege

Sikeres két év munkájáról számolt be a küldöttértekezleten vállalatunk KISZ-bizottsága
November 3-án a központ tanácstermében jöttek 

össze az üzemi ifjúsági szervezetek küldöttei, hogy 
meghallgassák, illetve megvitassák a KISZ-bizottság 
beszámolóját a KISZ VIII. Kongresszusa hatáorzatai 
végrehajtásának helyzetéről, az előző választás óta 
végzett munkáról, valamint újjáválasszák a vállalati 
KISZ-bizottságot és megválasszák a küldötteiket a 
Pécs városi küldöttértekezletre.

Tanácskoztak az üzemi agitációs felelősök

A közvélemény jelentős fóruma

A küldöttértekezleten 
megjelent Ambrus Jenő, 
az MSZMP Pécs városi 
Bizottságának elsőtitkára, 
Lukács László, a KISZ 
Pécs városi Bizottságának 
elsőtitkára, Tóka Jenő 
igazgató, Kovács István, a 
vállalati pártbizottság tit
kára.

Az írásos beszámolót a 
küldöttek előre megkap
ták. Az ülésen elnöklő He
rendi István megnyitó sza
vait követően, Tukora Ist
ván, a KISZ-bizottság tit
kára beterjesztette a bi
zottság szóbeli kiegészíté
sét.

A két beszámoló átfogta 
a vállalati KISZ-bizottság 
két éves sokoldalú munká
ját. Megállapította, hogy 
az előző választás óta el
telt időben vállalatunk if
júsága jelentős eredmé
nyeket ért el, a gazdasági 
építő munkában, az ideo
lógiai és kultúrális élet
ben, a szocialista demok
rácia fejlesztésében és szé
lesítésében. Javult az esz
mei politikai nevelő mun
ka, a KISZ politikai okta
tás. Évente közel három
száz fiatal tanulmányozta 
a marxizmus-leninizmus 
tanításait, a szocializmus 
fejlődésének törvényszerű
ségeit, pártunk politikájá
nak lényegét, összefüggé
seit. Feldolgozták a X. 
Pártkongresszus, a KISZ 
VIII. Kongresszusa határo
zatait, megvitatták az ifjú
sági törvényt, és az MSZ
MP KB 1972. novemberi 
határozatát.

A beszámolóból kitűnt, 
hogy KlSZ-bizottságunk 
fontos feladatának tekin
tette a fiatalok sportolási, 
testedzési és mozgásigé
nyének szervezett kielégí
tését.

Tovább erősödött üze
meinkben a KISZ pártirá
nyítása, a párt és a KISZ 
vezetőségek munkakapcsó- 
lata. A pártszervezetek 
vezetőségei rendszeresen 
látogatják a KISZ testüle
tek üléseit, beszámoltat
ják, hasznos tanácsokkal 
segítik, bevonják őket az 
üzemek és az ifjúságot 
érintő valamennyi kérdés 
megvitatásába. A pártszer
vezetekkel való jó együtt
működés eredménye kép- 
pen tovább erősödött a 
KlSZ-szervezetek kommu
nista és tömegszervezeti 
jellege, javult a pártépítő 
tevékenységük.

Az elért eredmények 
mellett azonban hibák is 
találhatók az elmúlt két 
év munkájában. A beszá
molók nyíltan, és őszintén

tárták a küldöttek elé a 
végzett * munka fogyaté
kosságait, feltárva azok 
okait és a jövő tennivaló
it.

A beszámolót vita kö
vette, melyben 12 üzemi 
küldött fejtette ki saját 
és választói véleményét. A 
hozzászólók sok hasznos 
észrevétellel és javaslat
tal egészítették ki a be
számolót, tették teljessé a 
két év végzett munkájá
nak összegezését.

Ülésezett a vállalati pártbizottság
Vállalatunk pártbizott

sága november 16-án tar
tott ülésén megvitatta az 
agitációs és propaganda bi
zottság jelentését Geisz Fe
renc elvtárs előterjesztésé
ben, a közgondolkodás és 
közaktivitás helyzete válla
latunknál címmel.

Tóka Jenő elvtárs ismer
tette a vállalat háromne
gyedéves tervteljesítésének 
helyzetét, továbbá az 1974- 
es év főbb feladatait. Bu

Kitüntetések
A Magyar Népköztársa

ság Elnöki Tanácsa a Nagy 
Októberi Szocialista Forra
dalom 56. évfordulója al
kalmából, eredményes mun
kájának elismeréséül a 
Munka Érdemrend arany 
fokozatával tüntette ki KO
VÁCS ISTVÁN elvtársat, 
vállalatunk pártbizottságá
nak titkárát.

A Munkásőrség Országos 
Parancsnoka a Nagy Ok

Ujmecsekalja központi tere esti kivilágításban Foto: Keller Gábor

A meghívott vendégek 
közül hozzászólt, Kovács 
István elvtárs, vállalatunk 
pártbizottságának titkára, 
valamint Lukács László 
elvtárs, a KISZ Pécs vá
rosi bizottságának titkára.

A vitát követően több 
mint 1000 KISZ-tagot kép
viselő küldöttek megvá
lasztották a 35 tagú bi
zottságot. 11 tagú végre
hajtóbizottságát és 14 kül
döttet a Pécs városi KISZ- 
bizottágot újjáválasztó 
küldöttértekezletre.

A vállalati KlSZ-bizott- 
ság titkáraként újabb két 
évre szóló megbízatással 
Tukora István elvtársat 
választották.

Geisz Ferenc

gyik János elvtárs tájékoz
tatta a pártbizottságot, az 
1973-as év párttag felvétel 
főbb tapasztalatairól. Ko
vács István elvtárs a vál
lalati pártbizottság titkára 
előterjesztette a végrehajtó 
bizottság beszámolóját, a 
két pártbizottsági ülés közt 
végzett munkáról.

A vállalati pártbizottság 
mindkét előterjesztést el
fogadta.

tóberi Szocialista Forrada
lom 56. évfordulója alkal
mából FODOR SÁNDOR 
tartalékállományú munkás
őrt — vállalatunk nyugdí
jasát — a Haza Szolgálatá
ért Érdemérem arany fo
kozatával, és ILLÉS JÁ
NOS szakaszparancsnokot, 
— a IV. sz. bányaüzem 
dolgozóját — a Haza Szol
gálatáért Érdemérem ezüst 
fokozatával tüntette ki 
kiemelkedő munkájukért.

A vállalati pb agitációs és 
propaganda osztálya mun
katervével összhangban, 
novemberben egésznapos 
agitációs továbbképzést tar
tottunk. A továbbképzésen 
a vállalat agitációs bizott
ságának tagjai, az alapszer
vezetek agitációs felelősei, 
és az üzemek szakszerve
zeti és KISZ-szervezeteinek 
agitációs felelősei vettek 
részt. A továbbképzés te
matikáját, az információs 
jelentésekben felvetett — 
a dolgozóinkat leginkább 
foglalkoztató — kérdések, 
és az MSZMP városi bi
zottsága 1972. X. 4-én ho
zott határozata alapján ha
tároztuk meg. így tovább
képzésen négy témát tűz
tünk napirendre.

1. Aktuális nemzetközi 
kérdéseket; 2. Az MSZMP 
KB a közoktatás és műve
lődés politikai határozatá
nak vállalatunk területén 
történő végrehajtásának 
időarányos teljesítését; 3. 
A hangos-híradó módszer
beli megsegítését, különös 
tekintettel a műsorszer
kesztés elvi problémáira; 
4. A gazdaságpolitikai agi- 
tációnk konkrétsága érde
kében, a vállalat/ 1973-as 
gazdálkodási évének idő
arányos eredményeiről, a 
jövő évi feladatokról és a 
vállalat perspektívájáról 
szóló előadást.

A továbbképzésen el
hangzott előadások általá
nos megelégedettséget vál
tottak ki, amely nemcsak 
azzal magyarázható, hogy 
a témák időszerűek voltak, 
hanem azzal is, hogy az 
e’jMó'r jól felkészültek az 
előadásra.

Külön értékelendő a 
résztvevők fegyelmezett 
magatartása, és az előadá
sokhoz viszonyuló aktivi
tása. Az utóbbi igazolása
ként álljon az a tény: hogy 
az előadásokhoz kapcsolódó 
kérdések száma a résztve- 
vőkhöz viszonyított száza
lékban kifejezve; az 1-es 
témát illetően 30 százalék, 
a 3-as témát illetően 20 
százalék volt. Szerintünk 
jó és az elkövetkezendők
ben folytatandó — szerve
zési megoldást jelentett az, 
hogy a pártszerveken túl
menően a társadalmi szer
vek agitációs felelőseit is 
meghívtuk a továbbkép
zésre.

Sokak szemében termé
szetesnek tűnik a mostani 
állítás, azonban ettől füg
getlenül megemlítjük. Az 
a körülmény, hogy a 4-es 
téma tárgyalásakor a vál
lalat igazgatója a pb tit
kára, az szb titkára, és 
KISZ-titkára fórumszerű 
lehetőséget adott, az embe
reket foglalkoztató gazda

ságpolitikai, pártpolitikai 
és szociálpolitikai kérdések 
megválaszolása a tanács
kozás egyik legértékesebb 
eleme volt. Úgy véljük ha
sonló megoldásokról a to
vábbiakban is gondoskod
nunk kell, mivel ezáltal 
nemcsak az agitációs mun
ka erkölcsi tekintélye nő, 
hanem a vélemények köl
csönösen ismertté válnak, 
másrészt lehetőséget ad egy 
konkrét időszakon belül 
jelentkező közvélemény ál
tal felvetődő kérdések 
megválaszolására (gondo
lunk itt többek között, a

Milliók
a munkakörülmények 

javítására
Téljesítés a Kutató-mélyfúró üzemben
Üzemünkben a téli idő

szak alatti zavartalan mun
kavégzéshez szükséges fel
tételek megteremtése min
den évben komoly mun
kát jelent. A kellően nem 
előkészített téliesítés (el
sősorban a fúróberendezé
seknél) jelentős üzemza
vart, munkakiesést idézhet 
elő, s a dolgozók egészsé
gére is károsan hat. Ezért 
az szb a téliesítési tervet

Megnevezés

Üzemi balesetek összesen 50
Három napon túli balesetek 20
Kiesett napok száma 268
Gyakorisági szám 16,6
Súlyossági szám 13,4
1000 műszakra kiesett műszak 2,2
Elismerését és köszöne

tét fejezi ki mindazoknak, 
kik munkájukkal ezekhez 
az eredményekhez hozzá
járultak és kéri, hogy a 
jövőben is segítsék a bal
esetek megelőzését.

2. Megállapította, hogy
a munka és egészségvé
delmi terv időarányos ré
szét az üzem végrehaj
totta. Az új telephelyekre 
költözéssel dolgozóink
többségének javultak a 
munkakörülményei, de 
ugyanakkor egy sor meg
oldásra váró probléma 
merült fel. A felmerülő 
problémák megoldására az 
szb kéri az illetékeseket, 
hogy készítsék el a kö
vetkező 5 éves és az 1974. 
évi munka- és egészségvé
delmi intézkedési tervja
vaslatot és azt december 
végéig terjesszék az szb 
elé jóváhagyásra.

3. A téliesítési tervvel 
kapcsolatban megállapítot
ta, hogy az a legfontosabb 
teendőket meghatározza, 
de tekintettel a rövid ha
táridőkre és a téli időszak 
közelségére a tervben fog
laltak elvégzésének ellen
őrzésére hívta fel a mű
szaki vezetés figyelmét. A 
terv szerint 300 fm. víz
vezeték takarása, illetve

havonkénti információs je
lentésekre).

Közhelyként hangzik az 
a megállapítás; a tanácsko
zás eredményessége attól 
függ, hogy az ott elhang
zottakból mennyit értéke
sítünk a napi gyakorlatban, 
így a tanácskozáson részt
vevő elvtársak közös fela
data, hogy az ott hallot
takat ki-ki a maga terüle
tén tegye közzé, másrészt 
az illetékesek kérjék szá
mon az előadásokban el
hangzottak napi megvaló
sítását.

Heller Alajos

és az 1973. évi üzemi 
munka és egészségvédelmi 
terv időarányos végrehaj
tását október 25-én össze
vontan tárgyalta. Kovács 
István főmérnök elvtárs 
tájékoztatója alapján.

Az szb a határozatban:
1. örömmel állapította 

meg, hogy a baleseti mu
tatók kedvezően alakultak 
a három negyedév során.

1972. 1973.
év I—III. n. év

21 
5

112 
6,1 

22,4 
1,4

feljavítása van folyamat
ban, melyre nincs elegen
dő munkaerő. Ezért az szb 
mozgósította a szocialista 
brigádokat, társadalmi 
munkával segítsék elő, 
hogy e munka november 
végére elkészüljön.

A téliesítéshez egyéb 
feladatok is járulnak: kül
ső munkahelyek fűtésé
nek, fagyálló olajoknak és 
folyadékoknak, téli mun
karuháknak biztosítása, a 
külszíni fúróberendezések 
gépeinek zavartalan mű- 
küdtetése, az üzemi épü
letek karbantartási mun
kálatainak befejezése
Mindez az üzem vezetősé
gére és a dolgozókra nagy 
feladatot ró.

4. Az elmúlt években a 
vállalat többmillió forin
tot fordított dolgozóink 
munkakörülményeinek és 
szállításának javítására, 
mely igen nagy javulást 
eredményezett. Mindezek 
ellenére az üzemelő fúró
berendezések gépei felett 
nincs mindenütt megfelelő 
ún. téli bódé, amely az 
ott dolgozóknak (és a gé
peknek) megfelelő védel
met nyújtana. A közeljö
vőben erre megoldást kell 
találni.

Berta János
szb titkár
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Egy jól sikerült munkás-paraszt találkozó
Látogatás a Bajai Állami Gazdaságban

A II. sz. bányaüzem szakszervezeti bizottsága ki
rándulást szervezett műszaki dolgozói és alapszervi 
titkárai számára, mely egyúttal a munkás-paraszt 
kapcsolatok elmélyítésének is szép példája.

Autóbuszaink tíz óra kö
rül gördültek be a város 
kedves, hangulatos főteré
re, ahol tetőzött a szom
bat délelőtti csúcsforga
lom. Elsétáltunk a főtér 
közelébe épült Bajai Ál
lami Gazdaság új, modern 
székházába, ahol igen szí
vélyes fogadtatásban volt 
részünk, majd megtekin
tettünk egy filmet, mely 
a gazdaság minden ágaza
tát bemutatva tájékozta
tott bennünket a gazdaság 
életéről. A film után szin
te ismerősként fedeztük fel 
autóbuszunk ablakából az 
új sertéstelep épületsorait 
és hatalmas takarmánytá
rolóit. Katonai rend és 
gyógyszertári tisztaság fo
gadott bennünket már az 
udvaron is, ahol a telep 
vezetője fogadott bennün
ket és röviden ismertette 
a telep életét. Egy érde
kes adat: a 48 ezer sertést 
240 fős személyzet szolgál
ja ki. A gépesítésnek 
olyan fokán állnak, hogy 
egy műszakban egy ember 
5 ezer sertést lát el. Eb
ben a gépesített húsgyár
ban az ember már csak

Van, de minek?
Színhely: Karikás Fri

gyes Általános Iskola, volt 
légóhelyiség, uszoda. Előz
mények: vállalati tervek
alapján —• zömében a III. 
sz. bányaüzemi szocialista 
brigádok — a kötelező is
kolai úszóoktatás elősegí
tésére tanmedencét építet
tek.

Építés kezdete: 1972.
július — ünnepélyes át
adás (ahol állítólag még a 
tanárok is megfürödtek) 
1973. május.

A jól végzett munka 
öröme mellett jól eső ér
zés volt tudni, hogy gyer
mekeinket ezentúl nem 
kell félteni a Balatontól, a 
Dunától, hiszen van ahol 
megtanulnak úszni, jó ke
zekben, felügyelet mellett. 
Legalábbis mi így gondol
tuk. Csakhogy...

— A medence naponkénti 
vlzcseréje — melyhez a KÖ
JÁL ragaszkodik — 1200-1500 
forint körüli összegbe ke
rül, s ezt egyetlen iskola 
sem tudja Önerejéből kifi
zetni.

— Egy vizvlsszafogó beren
dezés 150-200 ezer forint. 
Van is, de nincs aki meg
vegye, pedig a víz árából bő
ségesen megtérülne. (Egyéb
ként is: a létesítmény köz
érdekű, s ebből következik, 
hogy a rentabilitás nem le
het feltétlenül megbatározó.)
- Az időközben előbuk

kant szigetelési hiányossá
gokat a tanács kijavítana, 
s azóta minden áll.
- Medence van, méreg 

van — víz és üzemeltető 
gazda nincs.

Emlékezzünk csak a 
Hullám fürdő oly sokat 
emlegetett sátortetejére, a 
huzavonára, a már-már 
nevetségesnek tűnő akadé
koskodásokra! Megismétlő
dik mindez —. más ruhá
ban — újra? Az Ifjúsági 
Törvény fogalmazása vilá
gos: „A fiatalok szabad
idejének felhasználásához

felügyel, gombot nyom, 
irányít. Saját takarmány
keverőjük segítségével ki
alakítottak egy olyan ke
veréket, mellyel 3,8 kilo
gramm takarmányból egy 
kilogramm hús lesz. A te
nyésztésen és hizlaláson 
kívül egy új magyar hib
rid kísérletein dolgoznak, 
mely egy négyszeres ke
resztezés eredményeként 
jön létre.

A borkombináthoz veze
tő úton megcsodálhattuk 
az 1700 holdas szőlő- és 
gyümölcsfa-telepítést. Igen 
meglepődtünk, amikor az 
úgynevezett „pincét” meg
láttuk, mely nem más, 
mint fehér csempével ki
rakott, több ezer hektoli
teres erjesztők, kádak és 
érlelők sora, három eme
letnyi magasságban. S 
mindez esztétikailag is 
szépen hangolt egységben.

A borkóstolást figyelmes 
házigazdáink a hagyomá
nyos föld alatti pincében 
rendezték meg, ahol 10— 
16 ezer literes hordók ár
nyékában ízlelgettük a fi
nom borokat. A kombinát 
tárolótere 70 ezer hektoli

— különösen művelődésé
hez, szórakozásához, test
neveléséhez, sportolásához, 
turizmusához — szükséges 
feltételeket az állami szer
vek, a szövetkezetek, vala
mint a társadalmi szerve
zetek együttes, céltudatos 
tevékenységével kell meg
teremteni, illetőleg tovább
fejleszteni.’’

Tisztelt Illetékesek! Nem 
lehetne az égervölgyi mes
terséges tó létesítése mel
lett ezt a problémácskát 
is megoldani? Vagy áthi
daló megoldásként, heti 
kétszeri vízcserével, lét
számkorlátozás mellett, 
(példa: Tanárképző Főis
kola) az uszodát a végle
ges megoldásig üzembe he
lyezni? Vagy vesszen a 
sok-sok társadalmi munka, 
a célszerűen befektetett 
anyagi javak? Alig hin
nénk, hogy az úszósport 
hagyományaiban oly gaz
dag városunk ilyesmit 
megengedhetne magának!

Cs. I.

kell a meleg a lakásban

ter, s ez az idén is meg
telt. Boraiknak körülbelül 
ötven százalékát exportál
ják a világ minden tájára.

A gazdaság megtekintése 
után megköszöntük házi
gazdáinknak: Somogyi,
Muharos és Németh elv
társaknak a szíves vendég
látást és kalauzolást, s 
üzemünk nevében szeretet
tel meghívtuk őket egy 
viszontlátogatásra.

A város központjában, a 
Béke étteremben ebédel
tünk, melynek remek 
konyhája és figyelmes fel
szolgáló személyzete is hoz
zájárult ahhoz, hogy ez a 
nap jól sikerüljön. Ebéd 
után, a nemrég megnyílt 
bajai Türr István Múze
umban dr. Solymos Ede 
igazgató vezetett végig 
bennünket az értékes hely- 
történeti, néprajzi és kép
zőművészeti gyűjtemények 
között. Majd a vacsoráig 
mindenki kedve szerint sé
tált a Dunaparton, vagy a 
városban. Kilenc óra kö
rül mindannyian jóleső fá
radtsággal, értékes élmé
nyekkel és ismeretekkel 
gyarapodva indultunk ha
zafelé.

Kukainé
(Halmos Emmi)

Karácsony 

es újév előtti 
munkaidőbeosztás
Az idén karácsony és újév 

napját egy munkanap választ
ja cl a megelőző vasárnaptól. 
A Mt. V. 48. § (2) bekezdés 
előírása szerint ilyen esetben 
a heti pihenőnapot át kell he
lyezni.

A vállalat igazgatója körle
vélben szabályozta a munka
idő-beosztást a különböző 
munkarendben dolgozók ré
szére. (Páratlan héten, páros 
héten és minden héten sza
bad szombattal dolgozók.)

Mivel vállalatunknál a dol
gozók zöme a páratlan 
héten szabad szom
batos munkarendben 
dolgozik, az alábbiakban ezt 
a beosztást közöljük:

December 22., szombat: ren
des (hétfői) munkanap; de
cember 23., vasárnap: szabad
nap (szombat helyett); decem
ber 24., hétfő: heti pihenőnap 
(vasárnap helyett); december 
25., kedd: munkaszüneti nap; 
december 26., szerda: munka
szüneti nap; december 29., 
szombat: rendes (hétfői) mun
kanap; december 30., vasár
nap: rendes (szombati) mun
kanap; december 31., hétfő: 
heti pihenőnap (vasárnap he
lyett); január 1., kedd: mun
kaszüneti nap.

A részletes beosztást a kör
levél tartalmazza.

Jóból (no meg táblából) is megárt a sok! Úgy tűnik, hogy a Ságvári Endre Mű
velődési Ház bejárata feletti táblák már kezdenek megártani

Fotó: Keller Gábor

A hármas jelszó jegyében

Növekvő követelmények
Üzemünkben a szocialis

ta munkaverseny és bri
gádmozgalom szükségessé
gét és eredményességét az 
elmúlt évek munkasikerei, 
valamint a brigádok ré
szére adományozott külön 
elismerések igazolják. így 
a Szakma kiváló brigádja 
kitüntetést egy, a Válla
lat kiváló brigádja címet 
kettő brigádunk, az arany
koszorús jelvényt hat, az 
ezüstkoszorúst tizenhat, a 
bronz fokozatot pedig ti
zenhárom brigádunk kapta 
meg.

Az évről évre növekvő 
követelmények és a válla
lat elismerései (1968 óta 
kétszer voltunk Élüzem, 
négyszer kaptuk meg a 
Szocialista munka üzeme 
címet) további jó munká
ra köteleznek bennünket. 
Ennek érdekében a moz
galom irányításának új, 
sajátos eszközeit keressük. 
Például:

— az üzemi szintű irá
nyítás egyre jobban alkal
mazkodjék az üzem sajá
tosságaihoz, a decentrali
zált versenybizottságok pe
dig töltsék meg a mozgal
mat konkrét tartalommal;

— mivel brigádjaink 
többségénél a gazdasági 
feladatok egy évre előre 
nem ismertek, a „munka” 
fejezetre keretjellegű bri
gádszerződéseket kötöt
tünk, melyeket év közben 
a gazdasági vezetés aján
lásaira kell megtölteni 
konkrét vállalásokkal;

—• a szocialista brigádok 
egyre inkább az üzemi de
mokrácia fontos fórumává 
váljanak;

— a mozgalom aktivitá
sát az anyagi érdekeltség 
eszközeivel is ösztönözzük, 
teljes évközi nyereségju
talmunkat a munkaver
senyre és a brigádmozga
lomra fordítjuk.

A szocialista emberi vi
szonyok kialakítását szol

gálják az üzemünk által 
szervezett közös megmoz
dulások — például: balato
ni különvonatok, teljes 
mozielőadások kibérelése 
stb. A korszerű szakisme
retek, az általános művelt
ség iránti igényt különbö
ző oktatásokkal, beiskolá
zásokkal igyekszünk kielé
gíteni. Mivel a mozgalom 
jelenlegi színvonala együt
tes erőfeszítésének ered
ménye, a továbbképzés is 
csak közös erőfeszítésekkel 
lehetséges.

Kovács Aladár

Módszertani továbbképzés
az agitációt irányítók részére
1972 májusában tárgyal

ta a megyei párt-végre
hajtóbizottság az Oktatási 
Igazgatóság 1973—74. évi 
feladatait. A vb-határozat 
értelmében került sor az 
agitációt irányítók tovább
képzésére. Miátovics Mi
hály elvtárssal, az Okta
tási Igazgatóság pártépíté
si tanszékének vezetőjével, 
a tömegpolitikai munkával 
foglalkozó káderek mód
szertani tanfolyamairól be
szélgettünk.

— Mi tette szükséges
sé a tömegpolitikai mun
kát irányítók módszerta
ni képzését?
— Társadalmi életünk, a 

szocialista demokrácia fej
lődése, s az, hogy a párt 
politikáját meggyőzés út
ján terjesztjük, fokozott, s 
részben új fajta igényeket 
támaszt a szóbeli agitáció 
rendszerével és módszeré
vel a tömegpolitikai mun
kát irányítók felé. Az agi
táció szervezése, irányítása 
magasfokú politikai mű
veltséget, a párt politiká
jának alapos ismeretét és 
különböző szinteken, kü
lönböző fokú sajátos kép
zettséget kíván.

— Mikor kezdődött a 
módszertani továbbkép
zés?
— A KB mellett műkö

dő agitációs és propagan
da bizottság 1972 őszén a 
Politikai Főiskolán megin
dította a tömegpolitikai 
munkát irányítók módszer
tani képzését, a megyei 
pártbizottságok agitációs 
felelőseinek részvételével. 
Majd 1973 tavaszán Szol
nokon szerveztek tanfolya
mot, ahol az oktatási igaz

Új fegyver
a munkáskézben

Munkásőreink az elmúlt hó
napban új, korszerű fegyve
reket kaptak, hogy a megnö
vekedett feladataikat a kor
szerű harcászati követelmé
nyek között is maradéktala
nul teljesíthessék.

Vállalatunk munkásőrei kom
munistához méltóan álltak az 
új feladat teljesítéséhez, két 
nap alatt elsajátították az új 
katonai technikát és a vizs
gán, majd az ezt követő éles
lövészeten kiváló eredményt 
értek el. Helytállásuk nyo
mán bátran jelenthetjük, hogy 
készenállunk a munkáshata
lom védelmére. A kemény 
bányászkezek az új korszerű 
fegyeverckkel épp oly bizton
ságosan tudnak bánni, mint 
a régivel, s készen állunk a 
párt és a felsőbb parancsnok
ság által elénk tűzött felada
tok megoldására.

MAGVASI LAJOS

gatóságok pártépítési tan
székei számára képeztek 
oktatókat. Ezt követően 
lehetett beindítani megyei 
szinten az agitációs mód
szertani képzést. Az első 
öthetes tanfolyam október 
elején indult, melyen 39 
fő vett részt, a második 
novemberben indult 66 fő
vel.

— Milyen tematikájú 
az agitációs módszertani 
képzés és mi várható a 
tanfolyam után?
— A legfontosabb elmé

leti kérdések mellett a KB 
és megyei határozatokról 
adtunk részletes informá
ciókat. Több üzemet meg
látogattunk, ahol gyakor
latban látták a hallgatók 
a jó módszereket. Többek 
között jártunk Bikaion, a 
Kesztyűgyárban és a IV. 
sz. bányaüzemnél. Filmve
títéseket rendeztünk, amit 
viták követtek. Sok agitá
ciós anyagot és módszert 
kaptak a tanfolyam részt
vevői, amit a jövőben fel 
tudnak használni. Az esz
közök sokasága áll rendel 
kezésünkre, csak némel) 
helyen a hasznosítással 
volt probléma. Reméljük, 
hogy a tanfolyam további 
ösztönzést adott azok szá
mára, akik eddig is jól 
dolgoztak, akik kevésbé 
jól, azok pedig új ötlete
ket és módszereket kaptak. 
A jövő majd bizonyítani 
fogja, hogy a tanfolyamon 
nyújtott képzés a tömeg- 
politikai munkában ho
gyan realizálódik —• fejez
te be a beszélgetést Miá
tovics elvtárs.

II. J.-né
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Amiért nekünk is fájt a fejünk A nőpolitikai határozat szellemében

Év vége előtt
Az 1973-as gazdasági évre 

előírt eredménytervet lénye
gében változatlan árakon, de 
magasabb bérköltségek, egyre 
emelkedő anyag és alkatrész
árak mellett kell teljesítenünk. 
Az üzem kollektívájának ha
tékonyabb munkája és a kö
rültekintő, takarékos gazdál
kodás folytán a magas köve
telmények ellenére az év ed
dig eltelt részében jó ered
ményeket értünk el.

Főbb mutatóink alakulása 
háromnegyed év időszakában:

Társüzemi szolgáltatások ér
téke: 104,6 százalék. Terme
lési érték: 114,6 százalék. — 
Ebből beruházások: 116,7 szá
zalék. öntvcnytermelés: 106,9 
százalék. Létszámterv teljesí
tése: 99,7 százalék. Üzemi
eredmény: 102,4 százalék. Ide
gen vállalatoknak végzett 
szolgáltatásoknál elmaradtunk 
a tervtől, de fontosabbnak 
tartottuk kapacitásainkat el
sősorban a saját vállalatunk 
igényeit kielégítő munkákon -
Így a beruházásokon — fog
lalkoztatni. Célunk, hogy az 
eddig elért eredményeket az 
év hátralévő részében tartsuk, 
illetve javítsuk.

Farkas László

Ütem szerint halad
az öntödei 
rekonstrukció

E lap hasábjain már 
tájékoztattuk olvasóinkat 
üzemünk öntödéjének re
konstrukciójáról. A cikk 
megjelenése óta műszaki 
és munkás kollektívánk 
nagy erőfeszítéseket tett 
annak érdekében, hogy a 
beruházási program idei 
feladatait teljesítse és az 
1974. évieket előkészítse.

A rekonstrukció saját 
erőből történő tervezése és 
kivitelezése különösen nagy 
feladatot rótt az üzem mű
szaki csoportjára, mely a 
gépészeti terveket készí
tette, és központi műhe
lyünkre. melyre az építé
szeti tervezés nagy része, 
a teljes építés kivitelezése 
és néhány fontos új be
rendezés gyártása és sze
relése hárul.

A kivitelezés — a villa
mos tervezés és szerelés 
kivételével — a program 
szerinti ütemben halad. Az 
eddigi munka során ko
moly érdemeket szereztek 
az öntöde, a központi mű
hely és az erőgép részleg 
szocialista brigádjai, me
lyek többlet vállalásokkal 
és azok túlteljesítésével 
biztosították a határidők 
tartását. Ennek eredménye
képpen 1974. január 2-án 
a Kohászati Gyárépítő Vál
lalat megkezdheti az 1,5 
tonnás ívkemence szerelé
sét és remény van arra, 
hogy ugyancsak januárban 
megkezdődhet a homok
előkészítő mű próbaüzemel
tetése.

Nagyon lényeges, hogy a 
rekonstrukciós munkák za
varó hatása ellenére az 
öntöde kollektívája három
negyed éves termelési ter
vét 106,9 százalékra, — 
nyereségtervét pedig 115,9 
százalékra teljesítette.

Fáncsi József

Fúrószár-műhelyünk jó
részt saját erőből épült 
meg és a Gépészeti Osiz- 
tállyal együttműködve dol
goztuk ki a gyártás tech
nológiáját. Az első évben 
igen sok nehézséggel küz
döttünk, nem is tudtunk 
megfelelő minőségű fúró
szárakat gyártani a bánya
üzemek részére.

1972. augusztusában — 
az izotermás edzés techno
lógiájának bevezetésével — 
egyenletes, azonos minősé
gű fúrószárakat kezdtünk 
gyártani,' a fúrószárak át
lagos élettartama jelentő
sen növekedett. Jelenleg 
egyre pontosabb műszerek 
beállításával, a technológi
ai fegyelem megszilárdítá
sával és az ellenőrzés fo
kozott gondosságával a mi
nőség további javítására 
törekszünk. A szabott árak 
mellett, a növekvő igé
nyek, a többletmunka el

A Szolgáltató üzemben folyó céltudatos műszaki fejleszté
si munka, és a minden eszközzel támogatott újítómozga
lom eredményei az üzem gazdasági fejlődésében, a munka- 
körülmények állandó javításában fontos szerepet játszanak.

Képünkön egy újítás kapcsán 1972-ben megvalósított III. 
sz. bányaüzem fatelepi gépesítés néhány berendezése - 5 
t-s bakdarú, farakodó — látható. A gépek alapvetően 
megváltoztatták a III-as külszíni munkakörülményeket; 
csökkent a nehéz fizikai munka, kialakult a telep rendje.

Foto: Czakó
Becsei Fcrencné

Az olajtüzelésű technológia lehetővé tette a női munkaerők alkalmazását a 
kazánházban.

Foto; Czakó

lenére gazdaságosan gyárt
juk a fúrószárakat.

A műhely magasan gé
pesített, a munka fokozott 
figyelmet igényel, de fizi
kailag is nehéz (egy dol
gozónak egy műszakban 
2—3 ezer kg anyagot kell 
megmozgatnia), a munka
hely több műszakos, ki
emelt bérezés nincs, ezért 
a szakmunkásokat ez a 
munkaterület különöseb
ben nem vonzza. így a 
munkaerő biztosítása nagy 
gondot jelent. Nehézsége
inket csak fokozza az im
portból származó alapa
nyag szállításának ingado
zása.

A bányaüzemektől az el
ső időszak idegenkedései 
után sok segítséget kap
tunk, objektív informáci
ókkal munkánkat a to
vábbiakban is nagymérték
ben segíthetik.

Bánki Nándor

Fokozott

dolgozunk
Üzemünk dolgozóinak ti

zennégy százaléka nő, kö
zel kétharmad részük 
munkás állománycsoport
ban dolgozik. Ezért van 
nagy jelentősége annak az 
intézkedési tervnek, ame
lyet az üzem — az MSZMP 
Központi Bizottsága nőpo
litikái határozata alapján 
— 1970-ben elkészített. Az 
intézkedési terv fő célki
tűzései már eddig megva
lósultak. Műszaki fejlesz
téssel biztosítottuk annak 
lehetőségét, hogy kazánhá
zainkban nők is dolgozhas-
sanak; műszaki fejlesztés
sel és munkaszervezési in
tézkedéssekkel a lámpa
kamrákban csökkentettük, 
az öntödei laboratórium
ban megszüntettük a nők 
éjszakai műszakbeosztását, 
a lámpakiadói munka pe
dig könnyebbé is vált; fo
kozott munkamegosztással, 
célgépek beállításával
munkalehetőséget biztosí
tottunk nők számára az 
üzemvitel, sőt az alkat
részgyártás területén is. 
Ezekben a munkakörök
ben megvalósult az „egyen
lő munkáért, egyenlő bér” 
elve.

A női ötltözők, fürdők 
bővítésével sikerült javíta
nunk a nők munkahelyi 
szociális ellátását, fokozott 
figyelmet fordítunk a 
nagycsaládos és gyermekü
ket egyedül nevelő nők 
helyzetére és különleges 
gondjaikra, és őket rend
szeres külön anyagi támo
gatásban részesítjük. Dol
gozóink gyermekeinek böl
csödéi — óvodai elhelye
zését kivétel nélkül meg
oldottuk.

Az üzem nő dolgozói szám
arányuknak megfelelően 
az üzem gazdasági műsza
ki vezetésében, politikai —. 
társadalmi életében aktív 
szerepet töltenek be.

Kilenc éve állandóan szélesedő patronálási tevékenysé
günk alapján az 1973/74 évre két általános iskolával, egy- 
egy óvodával és bölcsödével, valamint a „Mecseki Kultur- 
park”-kal kötöttünk egymáshoz kapcsolódó együttműködési 
megállapodást. Patronálási feladataink elsősorban az 1972. 
júniusában, az oktatásról hozott párthatározat végrehajtá
sára irányulnak:
- a tanulók gyakorlati életre való nevelése;
- az úttörőmozgalom segítése;
- a jobb oktató-nevelő munka támogatása;
- az Intézmények zavartalan üzemelésének elősegítése.

A Mecseki Kultúrpark esetében társadalmi munkával
Igyekszünk hozzájárulni a városi kulturális intézmények fej
lesztéséhez, bővítéséhez.

Képünkön a Karikás Frigyes utcai óvodások remeteréti 
kirándulása.

Takács Tibor

Együttesen könnyebb
Munkánk, életünk azonos 

a vállalat bármely üzemével
A Szalgáltató üzem vál

lalaton belüli feladatköre, 
szerepe közismert: az üze
mek működéséhez szüksé
ges energetikai-, gépészeti,- 
szállítási feltételeket kell 
biztosítanunk rendszeres 
szolgáltatások, szükség sze
rint gépgyártás, javítás, 
építési munkák, és alkat
részgyártás területén. E 
feladatainkat sajátságos 
helyzetben látjuk el. Mi 
szolgáltatunk, de műszaki
— szervezeti okok miatt az 
üzemek nekünk „ki is van
nak szolgáltatva”: elégte
len, vagy hibás szolgálta
tásaink akadályozzák mun
kájukat, viszont jó mun
kánk jelentősen segítheti 
azt.

Nincsen vállalatunk üze
meinél senki, aki napról- 
napra ne venné igénybe
— többféle formában is —
szolgáltatásainkat. Mun
kánk eredményességét is, 
hibáit is az üzemek ösz- 
szes dolgozója munkafel
tételeiben közvetlenül ér
zékeli, azokról véleményt 
is mond. (Természetesnek 
tartjuk, hogy elsősorban a 
negatív véleményeket
mondják el, és már azt is 
majdnem elismerésnek 
vesszük, ha üzemünkről 
nem beszélnek).

Nincs vállalatunknál 
olyan üzem, ahol ne dol
goznának „szolgáltatósok”, 
olyan munkakörökben is, 
ahol rendszeresen egyedül 
kell felügyelni igen fontos 
berendezésekre, vagy egye
dül kell tevékenykedniük, 
intézkedniük. Ismereteik 
hiánya, tévedésük, fegyel
mezetlenségük rendkívül 
nagy károkat okozhat társ
üzemeinknek, és anyagi- 
lag-erkölcsileg üzemünk
nek is, hiszen az ő hibájuk 
miatt az egész Szolgáltató 
üzemről alkotnak rossz vé
leményt. üzemünk tehát 
más helyzetben van, mint 
bármelyik, önmagában zár
tabb üzem. Ha még azt is 
megemlítjük, hogy az

üzemnél 31 féle szakmá
ban dolgoznak szakmunká
sok, és 11 hatósági vizsgá
hoz kötött munkakör van, 
a sokprofilúságot is a sa
játosságaink közé sorol
hatjuk.

Különleges helyzetünket
mi csak egyféleképpen ér
telmezhetjük: mind szol
gáltatásaink fontossága és 
az e téren „monopoliszti- 
kusnak” tűnő helyzetünk, 
mind a munkánkat rend
szeresen értékelő vállalati 
közvélemény miatt minden 
gátló körülmény ellenére 
jól, fokozott felelősségtu
dattal és igyekezettel kell 
dolgoznunk.

Mindenhol szükséges, de 
a mi helyzetünkben kie
melkedő fontosságú, hogy 
valamennyien arra töre
kedjünk, hogy üzemünk
ben minél teljesebben ér
vényesüljenek a szocialis
ta munkakollektíva legjel
lemzőbb vonásai, és ennek 
talaján a közösség tagjai 
is — legalább a feladatok 
növekedése ütemében — 
egyre alkalmasabbá válja
nak munkájuk magasabb 
szintű végzésére. Ezért kü
lönös jelentőségű nálunk a 
szocialista brigádmozga
lom, a munkaversenymoz- 
galom, a politikai — tö
megszervezeti munka, ezért 
alkotják az üzem életének 
szerves, és igen fontos ré
szét.

Alapvető és általános 
problémáink azonosak a 
vállalat bármely üzemé
vel, eddig mégis csak 
azokról a sajátosságokról 
volt szó. amelyeket így 
együtt a vállalat széles 
nyilvánossága előtt még 
nem mondtunk el. Teljes 
képet az üzemről egy ol
dalon a továbbiakban sem 
adhatunk, de munkánk, 
életünk néhány területéről 
részletesebben is szeret
nénk az ércbányász 
olvasóit tájékoztatni.

Vági József

felelősséggel
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A jobb
munkakörülményekért

A III. számú bányaüzem 
életében jelentős esemény 
történt 1973. november 1- 
én. Mint már előző szá
munkban hírt adtunk róla, 
az É-i és K-i tárót össze
kötő vágat lyukasztása 
megtörtént. A munka el
végzésének nagy jelentősé
ge van. A D-i vakakna át
adásával ezen a vágaton 
keresztül meggyorsul a ki- 
és beszállás ideje, a K-i 
akna tehermentesítéséül, 
korszerű pályán szállíthat
ja termelvényünket a Szol
gáltató üzem, ezért volt 
nagy szükség erre a vá
gatra.

Üzemen belül a III-as 
körletre hárult a kivitele
zés végrehajtása. E fela
dat jelerftőségét érezve és 
felmérve láttunk hozzá ez 
év május 19-én a tervezett 
bekötővágat kihajtásához 
az É-i táró felöli oldalon.

Tervként szerepelt a fú
rási munka meggyorsítása 
és a fogásmélység növelé
se érdekében a finn gyárt
mányú MINIRONDO fú
rókocsi alkalmazása. Fel
ismerve az első havi ki
hajtott vágathossz alapján 
azt, hogy egy oldalról hajt
va nem tudunk a kívánt 
időpontban lyukasztani — 
ami először október 31-re 
lett tervezve —• június vé
gén az 59-es csapattal el
kezdtük a K-i táró felől 
is a vágatot. Ez a csapat 
csak a bekezdést végezte 
el, majd ezután került a 
2-es csapat két szakban, 
szakonként 3 fős telepítés
sel erre a vájvégre.

A 9-es csapat létszáma 
fel lett emelve 13 főre, és 
a szelvényméret is ponto
sítva lett 3600 mm talp
szélességgel kb. 10 négyzet- 
méterre. Július hónapban 
már szebb eredményt: a 
két vájvégen 141 métert 
értünk el, ez azonban még 
mindig nagyon kevés volt, 
és újra változtatni kellett.

Itt kell kiemelni Hor
váth József körletvezető 
elvtárs nagyszerű kezde
ményezését, amely forduló 
pontot jelentett a vágat
hajtás menetében. A 9-es 
csapat mellett, amely Jú
liustól 100 méteres havi 
átlaggal dolgozott, a 2-es 
csapat teljesítménye kevés 
volt. Ezért szükségessé vált 
a 2-es csapat létszámának 
bővítése, ütőképességének 
javítása. Erre a 24-es, szin
tén vágathajtó csapatot 
használta fel, természetesen 
a csapat beleegyezésével. 
Ez nagyon jó lépésnek bi
zonyult, mert így továbbra 
is két szakban, de 9 fővel 
dolgozó új 2-es csapat tel
jesítménye 40 cm/mü körül 
mozgott, és szeptemberben 
már 67 m-t hajtott ki.

Tehát adva volt két, 100 
m kihajtására alkalmas 
csapat, csupán a 2-es csa
patnak kellett még, azonos 
teljesítményre képes har
madik szakot kialakítania, 
mely október 5-től meg is 
történt. E tény, s az, hogy 
október 8-tól a MINIRON- 
DO üzembe állt, vált lehe
tővé napi 10—11 m-es átla
gos előrehaladás elérése és 
a tervezett időben történő 
lyukasztás.

Ez röviden az elmúlt hat 
hónap története, amit még 
ki kell egészíteni a követ
kező adatokkal: ki lett 
hajtva 765 m vágat átla
gosan 36 cm/mü teljesít
ménnyel, melyre átlagosan 
260 Ft/mü bért fizettünk 
ki.

Farkas István

Válaszok, intézkedések
Fehér György, a Szolgál
tató üzem kovácsa kér
dezi, hogy a kovács szak
mában dolgozókra vo
natkozik-e a korkedvez
mény?
A Munkaügyi osztály vá
lasza:
A korkedvezménnyel 

kapcsolatos kérdésekkel a 
35/1972 (XI. 2.) MT. sz. 
rendelet és a 6/1972. (XI.
2.) SZOT. sz. szabályzat 
foglalkozik. A rendelet 
mellékleteként kiadott 
jegyzék sorolja fel a kor- 
kedvezményben részesíthe
tő munkaköröket. A jegy
zék „Melegüzemben vég
zett munka” címszó alatt 
tartalmazza a kovács szak
mát. A korkedvezmény ha
tálya azokra a dolgozókra 
terjed ki, akik teljes mun
kaidejükben gépi kovácso
lást folytató üzemben dol
goznak. Tehát nem minden 
kovács részesül korkedvez
ményben, hanem egyedi el
bírálással kell eldönteni a 
jogosultságot. A benyújtott 
igényről a társadalombiz
tosítási szervek döntenek a 
munkáltatói igazolások 
alapján.

Az Anyag- és Árufor
galmi Főosztály dolgozói 
a területükön működő 
büfé üzemelésével kap
csolatban kértek intéz
kedést.
A Mecsekvidéki Vendég
látó Vállalat leveléből 
idézünk:
„az üzem területén mű

ködő büfé vezetőjének ma
gatartása és munkája ellen 
sok kifogás merült fel. 
Sokszor távozik el munka
helyéről bejelentés nélkül 
és a reggeli nyitvatartási 
időt nem tartja be. Sem 
a helyiség, sem a saját öl
tözőjének tisztaságára nem 
fordít elég gondot. A fent 
említett hiányosságok mi
att a büfé vezetőjét írás
beli figyelmeztetésben ré
szesítettük, az ellenőrzési 
osztályunk figyelmét pedig 
felhívtuk a fokozottabb el
lenőrzésre.”

Illés János 
igazgatóhelyettes

Süli Bertalan — a Szol
gáltató üzem dolgozója — 
kérdezte, hogy miért 
nincs Vjmecsekalján gyer
mekszakorvosi rendelés?
Válaszolt: dr. Brcila
István főorvos, a városi
Tanács egészségügyi osz
tályvezetője és dr. Vár
bíró Béla főorvos a Köz
ponti Nő és Gyermekvé
delmi Intézet igazgatója.
Pécsett 25 gyermek-kör

zeti rendelő van, ahol a 
gyermekszakorvosok ala
posan megvizsgálják a 
gyermekeket. Csak indo
kolt esetben küldik a ki
egészítő szakvizsgálatra 
(szemész, gégész, stb), ame
lyet a Munkácsy Mihály 
utcai rendelőben végeznek 
el. Ezt a szakrendelőt 1962- 
ben létesítették, mivel a 
gyermekeknél speciális ke
zelésre van szükség és a 
fertőzés veszélye is kisebb, 
ha a felnőttektől elkülö
nülnek. Minden kerületben 
ilyen rendelőt nem lehet 
létrehozni technikai és sze
mélyi korlátok miatt. Bu
dapesten is csak néhány 
kerületben tudtak szakren
delőt létesíteni. A feltéte
lek hiánya miatt, tehát Uj- 
mecsekalján nem lehet a 
gyermek-szakorvosi rende
lést megvalósítani.

A Bihari János u. 7. sz. 
ház lakói intézkedést 
kértek a szennyvízzel el
öntött pincéjükkel kap
csolatban.
Válaszolt: Kémeri Lász- 
lóné a IV. sz. tlázkezelő- 
ség vezetője:
A vizsgálat megállapí

totta, hogy az épület egyik 
emeleti szennyvízcsövének 
elrepedése miatt a szenny
víz elöntötte a pincét. A 
hibát az akkori házfelü
gyelő nem jelentette. Az 
új házfelügyelő október 
25-i bejelentése után a hi
bát a házkezelőség október 
31-én megszüntette.

Nincs megoldva a fatele
pen a gépkezelők helyet
tesítése betegség és sza
badság esetén. Intézke
dést kérnek.
Válaszolt: Hucker Ferenc 
személyzeti és oktatási 
osztályvezető.
1973. november 8-án — 

a 20/1969. sz. igazgatói uta
sítás alapján — kérdőíve
ket küldtünk ki, amelyben 
november 30-ig jelenteni 
kell, hogy milyen szaktan- 
folyamot kívánnak indítani 
az egyes részlegek. Ennek 
keretében megoldható a 
fatelepi gépkezelők beisko
lázása.

Miért mutat ki „csúcsjö
vedelmet” a vállalat 
egyes keresetigazolások
nál?
Válaszolt: Bácsván Já
nos pénzügyi osztályve
zető.
A kereseti kimutatásokat 

a Munka Törvénykönyve 
és a vonatkozó Pénzügyi 
rendeletek alapján készült 
vállalati bérbizonylatolási 
és elszámolási szabályzat 
alapján állítják ki, ami az 
egész vállalat területére 
érvényes. A kereseti kimu
tatásban csak a béralap 
terhére kifizetett összegek 
(alapbér, különlegességi 
pótlék, prémium, földalatti 
pótlék, túlórapótlék stb.) 
szerepelnek. Nincsen benne 
a részesedés terhére kifize
tett (IT) prémium, a nye
reségrészesedés, a hűség- 
jutalom, a részesedés ter
hére befizetett jutalom stb. 
Más szervek kereseti kimu
tatásával való összehason
lítás nem reális, zavart 
okozhat mert sok olyan 
(különösen közigazgatási) 
szerv van, ahol az alapbé
ren kívül semmi mást nem 
fizetnek.

Micrt nem tekintik 
szentlőrinci lakosnak az 
ércbányász dolgozókat az 
óvodai felvételeknél?
Válaszol: dr. Hortobágyi
Ferenc tanácselnök és
Szakács János csop. ve
zető.
Amíg férőhely van, min

den jogosult gyermeket fel
vesznek az óvodába, nem 
nézik, hogy melyik válla
latnál dolgozik a szülő. Az 
ércbányász szülők gyerme
keit is felveszik, mint pl. 
legutóbb Sovány László és 
Kántor András gyermekeit, 
akiknél indokoltnak lát
ták az elhelyezést. A gyer
mekgondozási segélyről 
visszatérők részére is tar
talékoltak helyet, de aki 
jelenleg gyermekgondozási 
segélyen tartózkodik ott
hon, annak gyermekét nem 
veszik fel.

A 22,30 — órai autóbusz 
menetrendjének megvál
toztatását kérik az ÉDÜ 
dolgozói, mivel sokat kell 
várni.
Felvilágosítást adott:
Zsirmon Géza munkás- 
ellátási csop. vezető.

Az új munkarend miatt 
módosítani kellett az autó
busz menetrendet. A régit 
visszaállítani nem lehet. 
Az utóbbi időben a két 80 
személyes autóbusz helyett 
egy csuklós autóbusz bo
nyolítja le a járatot. így 
a közelben dolgozók való
ban többet várnak, mint 
korábban, mert akkor az 
egyik megtelt autóbusz el
indulhatott, míg most meg 
kell várni a távolabbi 
munkahelyről beérkezőket. 
A távolsági járművekhez 
csatlakozó 'dolgozókat
ügyeletes kocsival szállítja 
az üzem, ide a diszpécser 
csak azokat engedi fel
szállni, akik valóban indo
koltan utazhatnak.

Szédületes
munkatempó

A történet kitalált,
de ha valaki mégis

Hasznos, termékeny vi
ta után megszületett a ha
tározat, hogy a szolgálta
tásban erősen lemaradt vá
rosrészben egy, két szintes 
szolgáltató házat kell épí
teni. Már csak a helyét 
kellett kijelölni és máris 
kezdődhetett a felvonulás. 
Aztán valószínűleg hosszú 
töprengés után egy nagyon 
okos ember a megfelelő 
helyet is megtalálta. Két 
épület közötti pázsitos ré
szen. a két érintett ház 
lakói (mások is) ugyan 
nemtetszésüket fejezték ki, 
mert nem látják világosan 
az új épület előnyeit. Mert 
az igaz, hogy kevesebb 
lesz a zöld övezet, de a 
téren játszó gyermekeket 
is a tér körül parkírozó 
gépkocsikat nem éri majd 
az északi szél és a két 
szemben levő ház földszin
ti és első emeleti lakói 
nem látnak be egymás la
kásába akkor sem, ha ki
nyitják az ablakot. Továb
bá az egyik épületnél dél
előtt, a másiknál pedig 
délután nem süt az alsó 
lakók szemébe a nap.

Olyan rémhírek terjed
tek el, hogy karácsonyra 
fel is „húzzák” az épüle
tet. A látott munkatempó 
után ítélve ugyan némi el
csúszás lesz, de nem sok, 
mert ha a lendület nem 
csökken, akkor az ezred
forduló tiszteletére az ün
nepélyes megnyitást meg 
lehet tartani.

Na, de menjünk sorjá
ban. Egy meleg augusztus 
közepei napon nagy erő
vel felvonultak az építők, 
lehettek úgy heten-nyol-

Művelődjünk, szórakozzunk!
A Ságvári Endre Művelődési Ház programjából

December 1-én 15 órától:
„Mongol tájak, Mongol em

berek” címmel tablókiállítás. 
Megtekinthető: november 16-ig, 
vasárnap kivételével minden
nap 15-20 óráig. (Pince klub)

December 2-án 17-22 óráig:
Ifjúsági tánc. Zene: Savages.
December 3-án 18 órakor: 
önismeret Fiataloknak! Klub 

vita. (KISZ-klub)
December 4-én 18 órakor:
„Vidám zenés műsoros est” 

Közreműködnek a Pécsi Nem- 
I zetl Színház művészei: Vári 
Éva, Szegvári Menyhért, Men- 
delényl Vilmos. Zongorán ki
sér: vörös László. (Zsebszin- 
pad)

December 5-én 17 órakor:
„Télapó ünnepély” ÉDÜ V. 

üzemegység és a zeneóvodá
sok részére.

December 7-én 19 órakor:
„Svéd modern művészet bu

Tízéves a Derkovits Gyula Képzőművészeti szakkör. 
A jubileumi kiállítást a B. m. Tanács népművelési 
csoportjának vezetője, Timár Irma nyitotta meg a 
Ságvári Endre Művelődési Házban november 12-én. 
A megnyitón megjelent és a kiállítást megtekintette 
Tóka Jenő elvtárs, váltatunk igazgatója és Kovács 
István elvtárs, a vállalati pártbizottságunk titkára is.

magára ismerne...
can. A felvonulók fele 
munkás volt ásóval, lapát
tal és csákánnyal, a másik 
fele pedig munkavezető, 
hogy a munka jól menjen. 
Hát megy is, hiszen azóta 
alig három hónap telt el 
és az alap már ki is van 
nagyjából ásva, sőt itt-ott 
már beton is van az alap
ba, és mindennap dolgo
zik rajta (valószínűleg 
másod állásban) két-három 
60—70 évesnél nem idő
sebb ember. Hát nem szé
dületes tempó? Igaz, hogy 
Ipper Pál, amikor öt évi 
ENSZ tudósítói minőségből 
hazatért New-York-ból, 
egy tévé sorozatban azt 
mondta, hogy ott a város 
központjában hat hónap 
alatt építettek fel egy több 
száz lakásos épületet, fel
vonulási épület és forga
lomkorlátozás nélkül, de- 
hát messziről jött ember 
azt mond, amit akar. Azon
kívül a szóbanforgó szol
gáltató ház építési tempó
ja sem sokkal lassúbb, és 
ott sincsen felvonulási 
épület (egyelőre), csak a 
padlókból összeállított bódé 
és a forgalmat sem korlá
tozzák.

Élvezet nézni, hogy a 
betonkeverő gépbe egy em
ber 15—20 méterről lapá
tonként hordja a cemen
tet, a kavicsot és a homo
kot, egy másik ember pe
dig lapátja nyelére tá
maszkodva nézi és közben 
bodor füstöket ereget a 
benzingőzös levegőbe.

Hát nem csodálatos?!

G. M.

dapesti kiállitása". Előadó: 
Horváth Olivér festőművész.

December 7-én 17 órakor:
Csak Pécsről! 13+1 szellemi 

toto. (Nyugdíjasok klubja)
December 9-én 17-22 óráig:
Ifjúsági tánc. Zene: Savages.
December 10-én 19 órakor:

„Mindenki kedvére” cimmel 
műsoros est fővárosi művé
szek közreműködésével. Fel
lépnek: Forgács Gábor (jódli) 
Kovács Apollónia, Albert Fló
rián, Vidám fiúk stb.

December 10-én 18 órakor:
önismeret fiataloknak! Vita

klub. (KISZ-klub).
December 12-én 16 órakor:
„Bevásárlástól az ünnepi 

asztalig” Előadás: Háziasszo
nyoknak.

December 14-én 17 órakor:
„Nyugdíjasok Jogi problé

mái". Előadó: dr. Somogyi Ár
pád.

Foto: Füzy Tibor

Az első 
és az utolsó 
állomás
Minden dolgozó pályafu

tása a munkaügyi osztá
lyon kezdődik, s ha netán 
bármi okból kilép, a leg
utolsó állomások egyike 
ismét a munkaügy. De 
nemcsak a kezdet és a vég. 
Felügyelete alá tartozik a 
munkaerőgozdálkodás, 
munkásellátás, munkás- 
szálló és az üdülők is.

Hogy a vállalat sikere
sen végezhesse gazdasági 
tevékenységét, abban en
nek az osztálynak igen 
fontos szerepe van: egy 
részt a munkaerőgazdálko
dás területén, másrészt a 
bérpolitikai elvek kidolgo
zásában, valamint egyéb 
munkaügyi kérdésekben., 
amely magában foglalja pl. 
a másodállások, mellékfog
lalkozások, a premizálási, a 
nyereség premizálási fela
datok ügyintézését. No, és 
az egyik legfontosabb, leg
többek által forgatott „mü” 
a kollektív szerződés szin
tén itt ölt végleges formát.

Az említettek olyan te
vékenységek, melyek köz
vetlen és konkrét hatás
sal vannak a termelés 
alakulására. Ugyanakkor a 
munkaügyi osztályhoz tar
tozó munkásellátási cso
port olyan kérdésekkel 
foglalkozik, — lakáskérdés, 
munkásszállítás étkeztetés, 
üdültetés, szociális létesít
mények, egészségügyi
problémák stb.

A munkavégzés sikerét 
egyrészt le lehet mérni az 
ügyfelek számával, illetve 
az osztály tevékenységét 
ért „vádakon” keresztül.

Ezekről Juhász Károly osz
tályvezető elvárs a követ
kezőket mondta: — Sokan, 
nagyon sokan keresnek fel 
bennünket. Esetenként még 
olyan problémákkal is, 
melyek nem ránk tartoz
nak, például családi, lakó- 
területi kérdésekkel. Vá
dak végeredményben nem 
érnek bennünket.

Befejezésül Simon Sán
dor elvtársnak, a vállalati 
szb munkatársának szavait 
idézzük: — A munkaügye
sek a dolgozókat szorosan 
érintő kérdésekkel foglal
koznak. Ugyanakkor a dol
gozók érdekképviseleti 
szerve a szakszervezet. 
Nem véletlen tehát az a 
szoros jó kapcsolat, ami 
elsősorban szociális vona
lon, s a kollektív szerző
désnek megfelelően a szak- 
szervezeti szervek és a 
munkaügy vonalán ki
alakult.

B. Gy.
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Választások
után
A m- sz. bányaüzem

 Lékai János KISZ- 
szcrvczcténél az októ
ber 6-i csúcsvezetőséget vá
lasztó küldöttértekezlettel 
befejeződtek a választások. 
A KISZ-bizottság határo
zata értelmében tizenegy 
fős csúcsvezetőség kezdte 
meg munkáját a következő 
választásokig. Az alapszer
vezetek így több fiatalt 
javasolhattak a vezetőség
be, akik eddig az alapszer
vezetben kiváló munkát
végeztek.

Tudott tény, hogy a 
csúcsvezetőségben végzen
dő munka jellege és a 
munkamódszer eltérő az 
alapszervezetben végzett 
munkától. Ezek ismereté
ben, valamint a KISZ- 
szervezet előtt álló politi
kai, ideológiai és gazdasági 
feladatok ismertetése ér
dekében üzemünk politikai 
és gazdasági vezetése négy
napos továbbképzést szer
vezett a csúcsvezetőség és 
az alapszervi titkárok ré
szére.

A továbbképzést 1973. 
október 28—31-ig a harká
nyi Bányász üdülőben tar
tottuk meg. A négy napra 
olyan tematikát dolgozott 
ki a vezetőség, mely átfog
ta a KISZ-élet legfonto
sabb területeit. Olyan elő
adókat kértünk fel a fog
lalkozások vezetésére, akik 
az ifjúsági mozgalomban 
rendkívül jártasak, isme
rik a lehetőségeket és a 
nehézségeket. Az előadáso
kat délelőtt tartottuk az 
alábbi témakörökben: az 
agitációs és propaganda 
munka jelentősége; a KISZ 
politikai oktatás; ideológiai 
nevelés; KlSZ-szerveze- 
tünk előtt álló feladatok. 
Az előadásokat Herendi 
István, Kablár János, Haj
dú Tibor és Gyulai Sán
dor elvtársak tartották. Az 
anyagot nem kötött formá
ban, hanem az előadók ve
zetésével közösen, aktív 
vitában tárgyaltuk.

Október 30-án üzemünk 
vezetői és képviselői: Ko- 
csor Ferenc, Izsó Balázs 
és Kővári János elvtársak 
látogatták meg KISZ-ese- 
inket. A látogatás alkal
mával kötetlen, szinte 
„négyszemközti” beszélge
tés alakult ki. Tájékozta
tót kaptunk az üzem előtt 
álló feladatokról, valamint 
a párt, szakszervezet és a 
KISZ közötti kapcsolat ja
vításának lehetőségéről.

A továbbképzés ideje 
“ alatt kirándulást 

szerveztünk a környék ne
vezetességeinek megisme
rése céljából.

Általános vélemény, 
hogy hasznos volt a to
vábbképzés, és ha gyakor
lati szinten is érvényre jut
nak a tanultak, abban az 
esetben a vezetőség mun
kája, ez által a KISZ-mun- 
ka is folyamatosabb lesz, 
színesebbé, tartalmasabbá 
válik. Ez pedig az ossz fia
talság érdeke is.

CS. TÓTH GÁBOR

Bevált a témalisták rendszere
A. KiM—KIT mozgalom egy résztvevő szemével

1962-ben adták be vál-1 üzem fiataljainak magas
lalatunk fiataljai az első 
KIM—KIT dolgozatokat. 
Jelenleg a beadott és el
fogadott dolgozatok száma 
már túllépte az ezret. Ez 
a szám és az országos ver
senyen elért helyezések a 
legnagyobb elismerésre 
méltóak. A legtöbb mégis 
amit elmondhatunk erről a 
mozgalomról, hogy nem
csak nevében, hanem ered
ményeiben is betölti fel
adatát, korfloly termelést 
segítő tevékenységgé vált. 
Minden vonatkozásban 
szembetűnő a Kísérleti-ku
tatási és automatizálási

A II-es üzemi fiatalok. 
a termelési mozgalmakban

A termelési mozgalmak 
az ifjúságot erősen „meg
mozgatták”. A versenye
ken, vetélkedőkön nagy 
ambícióval vesznek részt. 
Aktivitásukra jellemző, 
hogy a versenyfelhíváso
kat is ők teszik meg. Mint 
szocialista brigádtagok, 
termelő csapatokon és 
egyéb részlegeknél dolgoz
nak. Társadalmi munká
ban és az üzemi termelés 
irányításában is jelentősen 
kiveszik részüket.

A múlt évben folyó 
munkaversenynek is aktív 
résztvevői voltak az ifjú
sági szocialista brigádok. 
Sorrendben a 31, 41, 67-es 
csapat volt a legeredmé
nyesebb. Elmondhatjuk, 
hogy a brigádok szerepe 
üzemünk tervteljesítésében 
jelentős. 1973. első félévi 
kiértékelés a 41, 7, 61, 37- 
es csapatok sorrendjét hoz
ta.

Jelenleg tizenkilenc if
júsági brigád van üze

Kövágótőttős: társadalmi munkában 
élenjárnak a KISZ-fiatalok

Kűvágótőttősnek néhány 
évvel ezelőtt még bekötő 
útja sem volt. Ma már 
KlSZ-klubja is van, mely 
a KISZ-alapszervezet ok
tóberi vezetőségválasztó 
taggyűlésén nyitottak meg. 
A KISZ-klub az iskola 
egyik helyiségében van. A 
pécsi járási KlSZ-bizott- 
ságtól tízezer forintot kap
tak a berendezéshez, az 
alapszervezet pénzéből pe
dig magnót vásároltak. A 
tizenhét KISZ-tag közül ti
zenhármán dolgoznak a 
város üzemeiben, négy pe
dig tanuló. Saját maguk 
készítettek társasjátékokat 
a klubban, a politikai ok
tatás előadásait is egy-egy 
fiatal tartja. A fiatalok 
sok társadalmi munkát vé
geztek, segítettek az útépí
tésnél, gyalogjárda, hídépí
tésnél, kerítésbontásnál, 
könyvtár rendezésnél.

Ez év októberéig Feny
vesi József lakatos volt az 
alapszervezet titkára, aki 
jelenleg a IV. sz. bánya

részvételi aránya. Ez egy. 
részt nem meglepő, hi
szen vállalatunk koncent
rált kutatási bázisa ez az 
üzem, s a fiatalok is jól 
ismerik a megoldásra vá
ró feladatokat. Ám ugyan
akkor az eredményesség 
és a magas részvétel oka 
az is, hogy az üzem gazda
sági és tömegszervezeti 
szinten igen komolyan fog
lalkozik a dolgozatkészí
tőkkel.

Évek óta bevált az elő
re kiadott témalisták rend
szere, amely a legfonto
sabb kidolgozandó témák

münkben. A brigádok ak
tivitásának szép példája 
volt a 67-es szocialista bri
gád által 1973. május 1-től 
augusztus 31-ig tartó, a X. 
VIT tiszteletére hirdetett 
ifjúsági szocialista brigád- 
verseny. A vállalat más 
üzemeinél is megértésre 
talált ez a versenyfelhívás. 
A kitűzött cél komoly kö
vetelményeket támasztott a 
brigádokkal szemben. A 
verseny végeredménye a 
következő volt: első há
rom helyezett 7, 41, 36-os 
csapatok.

Fiataljaink szakmai to
vábbképzése jó, mely a 
KISZ által rendezett szak
mai versenyeken és a ki
váló mozgalmakban való 
részvételben megmutatko
zik. Ezeken a versenye
ken körülbelül 136—150 fő 
vett részt. (KIM—KIT, vá
jár, lakatos, villanyszerelő, 
technikus és munkavédel
mi vetélkedők.)

Herr József

üzemnél dolgozik. KlSZ-is- 
kolát végzett, s tágja a 
pécsi járási KlSZ-bizott- 
ságnak. Ismerik vállala
tunk fiataljai, mert az el
múlt évben a vállalati la
katos vetélkedő győztese 
volt.

Az üzem és a falu fia
taljainak közelebb kellene 
kerülni egymáshoz, ehhez 
terveik, elképzeléseik van
nak. Motoros harci túrát, 
egy külszíni üzemlátoga
tást és az MHSZ keretein 
belül összetett honvédel
mi versenyt szeretnének 
rendezni, melyet a IV. sz. 
bányaüzem lőterén kíván
nak lebonoylítani, Kővá
gószőlős, Bakonya, Cser
kút fiataljainak részvételé
vel.

A IV. sz. bányaüzem fia
taljai bizonyára szívesen 
vállalják a kővágótőttősi 
fiatalokkal a kapcsolat fel
vételét, így a terveikből 
majd valóság lesz.

H. J.-né

felsorolását tartalmazza, s 
hagyomány a dolgozat 
megvédése is. szakemberek 
előtt.

Hogy mit jelent ez a 
mozgalom a résztvevőnek, 
arról beszéljen Szabó Le
vente, a Kísérleti-kutatási 
és automatizálási üzem 
mérnöke, aki 1971-ben az 
elektronikus zajcsökkentő 
berendezés tervezéséért és 
kivitelezéséért igazgatói 
különdíjat kapott.

— 1963-ban készítettem 
első dolgozatomat — mon
dotta —< s azóta minden 
évben részt veszek a KIM 
—KIT mozgalomban. Té
máimat általában a nuk
leáris méréstechnika terü
letéről választottam, bár 
az első években nem ez 
volt a munkám. Részben 
ezért is tartottam és tar
tom jónak ma is ezt a 
mozgalmat, mert a napi fel
adataimon túl olyasmivel 
foglalkozhattam, amit a 
legszimpatikusabbnak tar
tottam. Ugyanakkor dolgo
zataimon keresztül meg
mutathattam ezt az érdek
lődési kört, és meggyőző
désem, hogy viszonylag rö
vid idő alatt ezért is kap
hattam e szakterületbe vá
gó feladatokat.

— Hogy milyen javasla
taim vannak a mozgalom
mal kapcsolatban? Érde
mes lenne vállalati téma
listát összeállítani, hogy 
minden pályázó lássa, me
lyek a legfontosabb fel
adatok. Ugyanakkor az el
készült dolgozatokról cél
szerű lenne olyan nyilván
tartást vezetni, melyben a 
tartalmat is röviden ismer
tetnék. Előfordul, hogy 
egy téma 2—3 év múlva 
ismét napirendre kerül. 
Ilyen esetekben érdemes 
lenne megkeresni azokat a 
fiatal szakembereket, akik 
a témából KIM—KIT dol
gozatot készítettek.

— Jó lenne az is, ha 
a vállalati zsűrizést meg
előző elbírálást a lehető 
legszélesebb szakember- 
gárda előtt tartanák, mert 
így a dolgozatok jó és 
rossz oldalaira sokkal in
kább fény derülne, és biz
tos sok kitűnő ötlet is fel
vetődne.

—. Én ez évben készí
tettem utolsó dolgozato
mat. Kár, hogy „öreg” 
mérnökök részére nincs 
ilyen pályázat. b. Gy,

Kényszer megoldás
Fotó: Keller Gábor

Az ÉDÜ új KISZ-csúcstitkára:

Sümegi
György

Semélyi hír: Simon
József elvtársat, az ÉDÜ 
volt KISZ-csúcstitkárát, 
az MSZMP Baranya me
gyei Bizottságához he
lyezték, ahol mint poli
tikai munkatárs dolgozik.
Búcsúztatása alkalmából 
Kiváló dolgozó kitünte
tésben részesült.
Ez volt júniusban és az

óta az ÉDÜ KISZ-csúcs- 
vezetőség helyettesítések- KISZ-titkára lettem
kel, ténylegesen megvá
lasztott csúcstitkár nélkül 
látta el munkáját. Augusz
tus elsejével a választáso
kat megelőző időszakban a 
párt végrehajtó bizottságá
nak határozata alapján Sü
megi Györgyöt terjesztet
ték elő KlSZ-csúcstitkár- 
nak. A választások előké
szítését rábízták, amelyet 
a korábban kidolgozott vá
lasztási ütemterv alapján a 
vezetőség nagyfokú támo
gatása mellett végre is 
hajlott. A választás sike
res volt. Negyvenhat kül
dött szavazatából negyven- 
három mellette foglalt ál
lást.

Simon elvtárs így nyi
latkozik a korábbi tevé
kenységéről:

— Huszonkilenc éves va
gyok. Az ÉDÜ-ben 1962 
óta dolgozom, ahol a IV. 
üzemegység alapszervezeti 
titkára voltam. A követke
ző évben bevonultam tény
leges katonai szolgálatra. 
1966 áprilisától a zászlóalj

KlSZ-csúcsvezetöség választás 
a Szolgáltató űzemben

A Szolgáltató üzem fia
taljai négy alapszervezet
ben dolgoznak. Az alap
szervezeteknél megtörtén
tek a vezetőség- és kül
döttválasztó taggyűlések. 
Október 18-án az üzem ta
nácstermében került sor a 
csúcsvezetőség újraválasz
tására. A taggyűlésen részt 
vett Tóka Jenő elvtárs, 
mint a vállalat párt-vég
rehajtóbizottság és Eckert 
Péter, a vállalati KISZ-bi- 
zottság küldötte. Jelen volt 
még Kosa József üzemve
zető, Kisdaróczi János 
párttitkár és Steinhőfer 
Károly szb-titkár is.

A jelölő, szavazatszedő 
és mandátum vizsgáló bi
zottságok megválasztása 
után Varga Jenő KISZ- 
csúcstitkár tartott beszá
molót a VIII. kongresszus 
határozatai végrehajtásá
nak helyzetéről, az előző 
választás óta végzett mun
káról. A beszámoló a kö
vetkező határozatokat érin
tette: az ifjúság szocialista

Ka
posváron, ahonnan mint 
kétszeres Kiváló katona 
szereltem le. Visszajöttem 
az üzembe, ahol ismét a 
gépész KISZ-alapszervezet 
titkára lettem. Közben be
fejeztem bevonulásom előtt 
elkezdett tanulmányaimat 
a Zipernovszky Károly 
Gépipari Technikumban. 
Az üzemet jól ismerem, 
hiszen mint karbantartó 
lakatos szinte minden te
rületen dolgoztam. 1971 
óta KISZ-bizottsági tag és 
párttag vagyok. Nagy meg
tiszteltetés volt számomra, 
amikor ez év júniusában a 
Finn—Magyar Baráti Tár
saság szervezésében ifjú
sági delegáció tagjaként 
egy hetet töltöttem Finn
országban. A jövőt illetően 
az irántam táplált bizal
mat igyekszem minden 
erőmmel viszonozni és 
munkámat az üzemi KISZ- 
szervezet élén minél job
ban ellátni.

K. G.

tudatának fejlesztése, ter
melést segítő tevékenysé
günk, érdekvédelem és 
szervezeti élet.

KISZ-tagságunk, fiatal
jaink a KISZ VIII. kong
resszus határozatai iránt 
érdeklődést fejtettek ki, a 
határozatokat testületi ülé
seken és KlSZ-taggyűIése- 
ken ismerték meg. Az el
múlt és vizsgált időszak
ban a kongresszus határo
zatainak szellemében élt, 
dolgozott, tanult és alko
tott. Hitet tett pártunk, 
kormányunk határozatai 
mellett, aktívan munkál
kodott a IV. ötéves terv 
feladatainak végrehajtásá
ban, a szocializmus teljes 
felépítésében.

A beszámoló végén meg
fogalmazta az új vezető
ség számára a feladatokat 
és javaslatokat az elkövet
kezendő évekre. Varga Je
nő elvtárs vitaindítója 
után élénk vita alakult ki 
a küldöttek körében.

A felvetődő kérdésekre 
Tóka Jenő, Kósa József 
és Varga Jenő elvtársak 
válaszoltak. Ezután a jelö
lő bizottság terjesztette be 
a jelölő listára kerülendő 
fiatalok nevét. A fiatalok 
a következő két évre is 
Varga Jenő elvtársat vá
lasztották meg KISZ-tit- 
kárnak. A vezetőség tagjai 
lettek: Kartali Istvánná,
Beck József. Dér József, 
Méhész György, Emődy 
Géza, Baumann József, 
Hadi János és ifj. Bugyik 
János.

Varga Jenő elvtárs meg
köszönte a KISZ-tagság bi
zalmát és továbbra is kér
te a tagság támogatását a 
csúcsvezetőség munkájá
hoz.

Csiszár Mária
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December 15-én

Díjkiosztó ünnepség
Éves beszámoló a MÉV 1973-as évi tömegsport munkájáról

December 15-én 16 óra
kor a vállalati szakszerve
zeti bizottság tömegsport 
bizottsága értékelő és díj
kiosztó ünnepséget tart, a 
Központ tanácstermében. A 
beszámoló tartalmazza az 
üzemek vállalati, országos 
bajnokságok tömegsport 
tevékenységét és eredmé
nyeit. Beszámolót követően 
a résztvevők felszólalását 
várjuk, hogy észrevételeik
kel elősegítsék a vállalati

A PMSC női labdarúgó csapata a kapurarúgást 
gyakorolja az edzésen

Foto: Keller Gábor

Bogár van névben, néha 
a fejben és gyakran a la
kásban. Akinek ez a neve 
az büszke is lehet, mert 
ezt nem kell magyarosí
tani, mint mondjuk a Co- 
lorádo-t. Van olyan bogár 
is, melyet ugyan nem ma
gyarosítunk, irtogatjuk is, 
de egyre több lesz belőle. 
— Ez a ruszli! —

Láttam már boltban is, 
nem üvegben, hanem a 
polcokon. A „Patyolat”- 
nál tárolt ruhák között is 
megfordul. A postán a 
csomagok között lapul 
meg. A presszógép a ked
venc helye a büfében. De 
ez még semmi! Ragaszko
dik a családi fészek me
legéhez, beköltözött az ott
honokba, már-már család
tagnak számít. Sokhelyütt 
be is jelentették: levéllel 
vagy telefonon a féregir- 
tóknál. Ök jönnek, irta
nak, a lakó fizet, aztán 
takarít. Később meg les. 
Lesi mikor búvik már me
gint elő. Mert előbúvik!

Mondja a szakember: a 
piszkot nem szereti, ra
gaszkodik a meleghez, fő
leg a központi fűtéshez, az 
evésre úgyszólván igény
telen. Beéri a minimum
mal. Repülni nem tud, 
csak mászni. így hát má
szik a réseken, a liftakná
ban, sőt újabban a lépcső
házban.

Ez kész kultúrbogár! De 
jó lenne, ha beszélne is! 
Akkor fognék egy „nyel
vet”, aztán kiszedném be
lőle, hogy kinél vannak a 
társai. Mert, hogy repülni 
nem tud, át kellett men
nie a közbenső emeleteken, 
de ott nem látták! Pedig 
minden emeleten megkér
dezték. A PIK-is meg a 
Féregirtó szakemberek is. 
ök mindent elkövetnek.

így azonban hiába a fá
radtság, a pénz, az igye
kezet meg a takarítás. Ma
rad a csapkodás. Papucs
csal, meg azzal ami éppen 
kéznél van. Ez azonban

jövő évi tömegsport moz
galmát, fejlődéseit.

Ezt követően Tóka Jenő 
igazgató átadja a Bányász 
Kupa és vállalati bajnok
ságok győztesei, helyezett
jei részére a tiszteletdíja
kat és jutalmakat.

Minden érdeklődőt sze
retettel vár a szakszerve
zeti bizottság tömegsport 
bizottsága.

Kovács Miklós

A Bogár-ka!
kevés, mert szapora, hat 
hetenként egyszerre 36 
utódot hoz a világra. így 
a csapkodásnak nincs ér
telme. Minek van akkor 
értelme? Az összefogás
nak, hogy ki ne fogjon 
rajtunk ez a fránya bo
gár! Mert eddig kifogott! 
Tíz éve; Egyre gyarapod
nak. A bogarak száma is 
meg a részleg létszáma is. 
És nem győzzük se mé
reggel, se nyugalommal. 
Valamit kellene csinálni! 
Mit mond ez ügyben a 
harc főhadiszállása? Néz
zük:

„Tárgy: 39-es dandár u. 
5. és 3. sz. épületek rovar
irtása.

T. Cím lakásában vég
zett rovarirtás garanciális 
megismétlését díjtalanul 
vállaljuk, de szíves türel
mét is kérjük, mert az is
métlésnek éppúgy nem 
lenne jelenleg biztos ered
ménye, mint ahogy az első 
munkának sem volt. Tájé
koztatásul közöljük, hogy 
vállalatunk nem rendelke
zik hatósági jogkörrel, 
ezért — a KÖJÁL-lal 
egyetértésben — olyan 
gyakorlatot alakítottunk 
ki, hogy az épület minden 
lakóját felkérjük az irtási 
kampányhoz való csatla
kozásra. Ennek ellenére is 
sokan letagadják,, hogy la
kásuk fertőzött, vagy nem 
veszik igénybe szolgáltatá
sunkat és környezetünket 
folyamatosan újra-fertő- 
zik.

T. Cím lakóházában az 
A lépcsőházban senki, a 
B lépcsőházban 24 lakó, a 
C lépcsőházban 15 lakó 
nem igényelte az irtást.

Miután az irtást követő
en kiderült az eredmény
telenség, a Pécs Városi 
Közegészségügyi- Járvány
ügyi Szolgálatnak meg
küldtük észrevételünket és 
várjuk a hatósági intézke
dést.

T. Címet is ezúton kér- 
I jük fel, hogy segítse az

Az én munkám című kiállítás után

Egy lépés előre
Vállalatunk dolgozói kö

zül igen sokan adták le 
munkáikat, „Az én mun
kám” című kiállításra. 
Magam is megtekintettem 
a kiállítást a szocialista 
brigád klubban. Elmond
hatom, hogy a kiállítás 
szép, értékes munkát mu
tatott be. Tetszettek a ki
állított alkotások. Sokrétű 
munkáról tanúskodik és 
bizonyítja, hogy dolgo
zóink hasznosan töltik el 
szabad idejüket. Ha ez a 
szép és jó kezdeményezés 
nem áll meg, akkor még 
további eredmények vár
hatók. Ez pedig csak ak
kor sikerül, ha a vállala
tunk vezetői a jövőben is 
foglalkoznak e kérdéssel 
és megoldást találnak ar
ra, hogy ezek az elvtársak 
megfelelő szervezettség 
mellett dolgozzanak.

Azt is mondhatnák most 
erre, hogy erre lehetőség 
van a Ságvári Endre Mű
velődési Házban! Igaz, van 
egy művészeti szakkör, de 
ez nem tudja átfogni a 
vállalaton belül azt a sok
rétű lehetőséget ember 
anyagban, mint amit át 
kellene, hogy fogjon. A 
„Derkovits’ képzőművésze
ti szakkör csak a festé
szettel foglalkozik. Ez ke
vés, mert más művészeti

egészségügyi felvilágosítók 
és vállalatunk munkáját 
lakótársainak meggyőzésé
vel. (Gyimesi László Pé
csi Köztisztasági és Útkar
bantartó Vállalat Igazgató
ja.)

Tehát kampány lesz. Eb
ben bízunk, de tudjuk, 
hogy az út addig még gö
röngyös is, hosszú is, meg 
bogaras is. R u s z 1 i-éknál 
élénk a házasélet, nem 
ismernek ezek családter
vező intézményt és nem 
szednek infekundint, így 
hát egyre szaporodnak. 
Szaporodjunk hát mi is, 
akik ellenük küzdünk.

Most mondja bizonyára 
valaki: ennek bogár van 
a fejében! Igaza van. Le
gyen inkább egy bogárral 
több a fejben és ezerrel 
kevesebb a lakásban, mint 
fordítva.

Buzády György
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ágak is vannak, mellyel 
senki sem törődik. A 
„Derkovits” szakkört is át 
kellene szervezni, mert 
csak stagnál, helyben to
pog. Többet kellene nyúj
tania, akkor talán nagyobb 
lenne a vonzó ereje is, 
ami ma sjnos hiányzik. Jó 
lenne ha vezetőink ezt is 
megnéznék. Nekem tet
szett a kiállítás, mégis azt 
kell mondanom, hogy a 
szocialista brigád klubot 
(pince klubot) nem tartom 
megfelelőnek kiállítások, 
főleg képzőművészeti ki
állítások megrendezésére. 
A helyiség nagyon kicsi, 
sötét és a kiállított tár
gyak nagyon összevannak 
zsúfolva. Nincs tér a meg
nézésükhöz, a rossz világí
tás, az összezsúfoltság so
kat ront és vesz el az al
kotások értékéből azokban 
való gyönyörködésből. A 
jövőben jó lenne erre is 
figyelni. Ennek ellenére 
úgy érzem, hogy ez a ki
állítás egy lépés előre e 
területen, és a magam és 
még nagyon sokunknak a 
vágya és reménye, hogy 
lesz folytatása is. Meg
néztem a vendégkönyvet, 
és örömömre szolgált, 
hogy milyen sokan tekin
tették meg a kiállítást.

CS. D.

Hírek
A Pécsi Akadémiai Bi

zottság —• lapunkban is 
meghirdetett — 1973. évi 
tudományos pályázatára 
20 alkotás érkezett. A 11 
díjazott pályamunka kö
zött szerepel Pandur Bé
la villamos mérnök (Kis- 
Kut üzem dolgozója) „A 
rádióaktiv ércek osztályozó 
műszerei’’ című alkotása 
is.

A központi hivatali szak- 
szervezeti bizottság no
vember 16-án jól sikerült 
KRESZ vetélkedőt rende
zett a közlekedési szabá
lyok elsajátítása érdeké
ben. A vetélkedő nyerte
sei értékes tárgyjutalom
ban részesültek.

Lapunkban már koráb
ban részletesen ismertet
tük az „Építsünk ovodát!” 
mozgalom eredményeit. A 
dolgozóink által felaján
lott anyagi hozzájárulást 
— az októberi bérek alap
ján — a pénzügyi osztály 
átutalta a tanácsnak. A 
hozzájárulás összege: 396 
ezer 421 forint.

Innen—onnan
A jó vezető erélyei közé 

tartozik, hogy nem csupán 
korholni, hanem dicsérni Is 
tud. Egy hivatalban reggel 
kijön a szobájából a főnök, s 
jóságosán mosolyogva mond
ja a titkárnőnek:
- Gratulálok kartársnői Még 

sosem késett ilyen keveset, 
mint ma.

A főnök mérgesen szól:
— Ml van magával asszo

nyom? Már megint elkésett. 
Egyáltalán van magának éb
resztőórája?

— Van. De sajnos mindig 
akkor csenget, amikor még 
alszom.

Baráti körben:
- Hallom, új főnököt kap

tatok. Milyen most a levegő 
nálatok?

— Egyenlőre nem tudni a 
nagy töményfüst miatt.

A főnök beszélget a munka
társával:
- Maga beteg?
- Miért? Kérdi a munka

társa.
- Mert láttam, hogy a 

gyógyszertárban járt.
— És ha azt látná, hogy a 

temetőből Jövök ki éppen, 
azt hinné, hogy meghaltam?

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1„ folytatva függőleges 14., víz

szintes 35. és 68. sorában egy munkavédelmi szabályt idé
zünk. Megfejtésül e sorokat kérjük beküldeni a szerkesz
tőség címére 1973. december 10-ig. A helyes megfejtők kö
zött könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Raktároz. 15. 
Papagály név. 16. Termelési 
eredmény. 17. Népgazdasági 
ág. 19. Személyes névmás. 21. 
Bánat. 22. Lengyel légiforgal
mi társaság. 23. Fanyar gyü
mölcs. 25. Kukucskál. 27. Ide
gen tagadás. 28. T.R. 29. Köz
ség Szabolcsban. 33. L.K. 34. 
Folyadék. 36. Vés. 37. Nátri
um. 39. Cink. 41. Becézett fér
finév. 42. Növény. 43. Keresz
tül. 44. Pusztít. 46. Régi űr
mérték. 48. Német helyeslés. 
49. Állami bevétel. 50. Eleven. 
51. Nikkel. 53. ízeltlábú rovar. 
54. Nagy edény. 55. Ételízesí
tő. 56. Feltételes kötőszó. 57. 
Hevesen vitázik. 59. Állat szál
lás. 61. M.E. 62. Éneklő szócs
ka. 63. ízes. 65. Házi állat. 
66. Kettős mássalhangzó. 71. 
Saját kezűleg. 72. Kergeti. 74. 
Házikó. 75. Időmérő. 76. Fél 
szerep. 77. Cukorka. 79. Ige
kötő. 81. Undorodik valami
től. 82. Férfinév. 84. Lyuka
csos eszköz. 86. Repül. 87. 
Sablon mássalhangzói.

Függőleges: 2. Heves eső. 3. 
Akta. 4. Lakoma. 5. Üres tál! 
6. S.L. 7. Székesegyház. 8. 
Országos Rendező Iroda. 9. 
ötvenegy - római számmal. 
10. Indulatszó. 11. Zobák ré
sze! 12. Tiszta levegő. 13. Le
vág, ledönt. 18. Pécsi Orvos- 
tudományi Egyetem. 20. Szük

Komolytalan monológ
Hát kérem, eredményes volt 

az 1973-as esztendő. A mű
vezetők nemcsak magasabb 
bért, hanem több jogot is 
kaptak. A pénznek természe
tesen az asszony jobban örült 
mint én, hiszen ő gazdálko
dik vele. Nekem maradt a 
jog. Sok éve vagyok műve
zető, de először kérdezték 
meg pl., hogy a részlegből ki 
legyen a „kiváló dolgozó”. 
Nagy dolog ez kérem! A 
döntés szerencsére nem oko
zott különös gondot, hiszen 
Szuszmogi szaktárs már évek 
óta kimagaslik a kollektívá
ból. Nem a magassága miatt, 
és nem azért, mert munka
társai előtt mindig fenn hord
ja az orrát, hanem személyi 
adottságai alapján. Ha valaki 
ismeri, hát én nagyon! ö nem 
bújik cl, nem temetkezik lá
zasan a munkába. Igyekszik 
mindig a szemem előtt lenni. 
Bátran mondhatom, hogy az 
egyik legképzettebb dolgo
zóm. Reggel három újságot 
is hoz. Két-három óra alatt 
végez az olvasással, majd 
rendszeresen kéri a vélemé
nyemet az egyes kül- és bel
politikai kérdésekről. Szíve
sen elmondja a cikkek tar
talmát is. Igazán nem lehet 
rámondani, hogy szakbarbár. 
Azt is bírom benne, hogy na
gyon elítéli a gürlzőket, a 
munkaidő utáni maszekoto
kat. Az az elve, hogy a 
munkahelyen tanúsított tevé
kenységgel kell elérni az. er
kölcsi-anyagi megbecsülést. Jó 
tulajdonsága az Is, hogy tá
maszkodik a szakmai veze
tésre. Mindig részletes eliga
zítást kér tőlem a napi mun

séges. 23. Visszaás! 24. Vala
mire érdemes. 25. Becézett 
férfinév. 26. Saját kezűleg. 29. 
Édesség. 30. Kevert sík. 31. 
Púpos hátú állat. 32. Meny
asszony. 38. Község az ózdi 
járásban. 40. Zola regény. 42. 
Színét vesztett. 43. Férfinév. 
45. Növény része. 47. Kérdő 
névmás. 48. Kifogástalan. 49. 
Asztatin vegyjele. 52. Vissza
lógó! 53. Fennsík. 56. Test
rész. 57. Mélyedés. 58. A.M.I. 
60. Román pénznem (többes). 
63. Miskolc hegye. 64. Láb
beli. 67. Nívó. 69. Hamis. 70. 
Nátrium. 71. Repül. 73. Ellen- 
állóbbá teszi (ford.). 76. Ve
zérkar. 78. I.R.R. 79. Vízszin
tes 54. fordítva. 80. Elébe. 81. 
Uzsora fele. 83. E.Ü. 84. Hé
lium. 85. O.R. 80. Mint füg
gőleges 6.

Juhász Károly

Lapunk november 1-1 számá
ban közölt keresztrejtvény 
megfejtése:

Aki nem szereti a szabad
ságot és az igazságot, abból 
hatalmas ember talán lehet, 
de nagy ember soha. 
Könyvjutalomban részesül

tek: Neuber Márta (II. sz. bá
nyaüzem), Miklós Imre (Érc
dúsító üzem), Vitális László- 
né (Munkásszálló).

káról, hogy mit kell az em
bereknek dolgozni, ö egyál
talán nem idegeskedik mint 
a többiek, amikor kiadom a 
feladatot. Mindig megfontol
tan kezdi munkáját. Gondo
san kirakja a szerszámait, 
megélezi a vágókat, fúrókat. 
Ilyen szellemi és fizikai elő
készület után nem csoda, 
hogy megéhezik. Am itt is 
meglátszik, hogy kulturált 
ember. Amíg a többiek csak 
úgy a kézből gyorsan falnak 
munkaközben egy-egy szend
vicset, ő kérem, megterít a 
munkapadján. Azt sem lehet 
mondani, hogy egyoldalúan 
táplálkozik. Komplett uzson
nákat szokott fogyasztani. Szí
ves kínálását nem utasíthatom 
vissza. Jó beszélgető partner 
— nem azért, mert evés köz
ben egy-egy pohárka hazai 
rizlingre is sor kerül - de 
általában minden után tud 
érdeklődni. A társadalmi tu
lajdont is nagyon becsüli. 
Minden nap gondosan egyez
teti a kézi szerszámait a lel
tárjegyzékkel. Az eszközöket 
is karbantartja. Az ameriká- 
nert pl. a világért sem adta 
oda a munkatársának, aki 
egy sáros tartály javításához 
kérte tőle. A precizitására 
Jellemző, hogy drótkefe acél- 
tüskéit szálanként smirglizte 
napokig. Ilyen kiváló tulaj
donságok mellett nem kétsé
ges, hogy Szuszmogit jelöl
tem kiváló dolgozónak. Saj
nos, az elmaradt kollektíva 
leszavazott. Illába, az embe
rek ma még nagyon iri
gyek. ..

-J-K-



Befejeződtek
a szocialista brigádvetélkedők vállalati döntői
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újító mozgalom a munkaverseny szerves része
’r. —------------- ----------------------------------------------------------2> Az újításból minden dolgozó 

170 forint részesedést kap
vállalatunk gazdasági vezetése és szakszervezeti 

bizottsága november 3-án tanácskozást szervezett a 
vállalati újítók és feltalálók részére a központ tanács
termében. A tanácskozáson mintegy 150 dolgozó vett 
részt.
A megjelenteket Rácz 

Gyula elvtárs, a vállalati 
szb titkára köszöntötte. 
Megnyitó szavaiban hang
súlyozta a tanácskozás fon
tosságát, amely előkészítője 
a jövő évben megrendezés
re kerülő újítók és feltalá
lók TV. országos tanácsko
zásának. Ezután Mátrai Ár
pád igazgatóhelyettes is
mertette a vállalati újító
mozgalom fejlődését és 
problémáit. A vitaindító 
beszédéből az alábbiakra 
érdemes külön is odafigyel
ni:

— A vállalat fejlődésével 
együtt járt a műszaki-szel
lemi tevékenység fejlődése 
is. Rendszeres újítási moz
galomról 1959. óta beszél
hetünk. Eddig 6311 javas
latot nyújtottak be újító
ink, amiből 2144 javaslatot 
hasznosított, és díjazott a 
vállalat. Az utóbbi években 
a benyújtott javaslatok kö
zel 50 százalékát fogadtuk 
el és valósítottuk meg.

— A megvalósított újítá
sok 1 évi gazdasági ered
ménye az 1968. évi legala
csonyabb, — közel 5 mil
lió forintos — összeghez 
viszonyítva ma már eléri 
az évi 12 milliót. Egy-egy 
megvalósított újításra át
lag 3.700 forint újítási dí
jat fizet a vállalat, egy- 
egy újítás több. mint 90.000 
forintos 1 évi gazdasági 
eredménye után.

— A vállalatnál 100 dol
gozó közül kétszer annyian 
adnak be újítási javaslatot, 
mint az országos átlagban. 
Rendszeresen újító dolgozó
ink száma meghaladja a

Nyugdíjasaink 
évzáró taggyűlése

nyugdíjasai 
Művelő-

. Vállalatunk 
a Ságvári Endre 
dési Ház nagytermében no
vember 21-én tartották évi 
rendes taggyűlésüket, me
lyen mintegy 120-an vettek 
részt, A vállalati szb-t Si
mon Sándor elvtárs képvi
selte.

Az egy év alatt végzett 
munkáról Stubna Henrik, 
a nyugdíjas szakszervezet 
titkára tájékoztatta a meg
jelenteket. 1973-ban eddig 
94 fő 160 taggal üdült Har
kány, Balatonfüred, Hajdú
szoboszló és Hévíz üdülő
helyeken, Több ezer forint 
szociális segély került ki
fizetésre az arra ráutalt 
tagjaink között — mondot
ta többek között.

Schwara elvtárs, a szám- 
vizsgáló bizottság elnöke 
arról adott tájékoztatást, 
hogy az alapszervezet költ
ségvetése a pénzügyi elő

600 főt. Legjobb eredmé
nyeket az Ércdúsító Üzem, 
a III. sz. Bányaüzem és a 
Szolgáltató Üzem újítói ér
ték el.

— Vállalatunk újítói kö
zül 63 dolgozó kapott „Ki
váló újító”- vagy „Kiváló 
feltaláló” miniszteri kitün
tetést és 228 dolgozónk vi
seli a „MÉV új technika 
élenjárója” jelvényt.

— Műszaki és üzemszer
vezési javaslatokat kapunk 
a dolgozók minden rétegé
től. Fizikai dolgozóinktól 
származik a javaslatok kb 
65 százaléka. Nagyon gya
kori a fizikai és műszaki 
dolgozók közösen kialakí
tott közösen benyújtott és 
hasznosított újítási javas
lata. A javaslatoknak mint
egy 15 százaléka szocialista 
brigádok által kidolgozott 
és megvalósított megoldás.

— A vállalatnál 16 db 
világviszonylatban is új, 
szabadalmaztatott talál
mányt alkalmazunk. A 
vállalat nagyjelentőségű 
feladatok megoldására 5 
esetben kötött újítókkal 
előszerződést, ahol előre 
meghatározta a díjat, vagy 
jutalmat.

— Az újítómozgalom vál
lalati kereteit a kollektív 
szerződésben kiadott válla
lati újítási szabályzat biz
tosítja. Az újítási rende
lettel összhangban a sza
bályzat a helyi sajátossá
gokat is figyelembe veszi.

—• A szabályzat főbb 
alapelvei: bármilyen beosz
tású és képzettségű dolgozó 
javaslatot nyújthat be mű

írásoknak megfelelően a 
tervek szerint történt.

A beszámolókat követően 
az alapszervezet vezetősé
gét társadalmi munkájuk
kal legjobban támogató, 
Lendvai József, Bányai Fe
renc, Wesztl László és Bis
chof Péter jutalmazására 
került sor.

A hozzászólások során 
Lendvai József, a nyugdí
jas klub elnöke, a klub 
egyéves munkájáról adott 
tájékoztatást.

Törjéki István a IV. sz. 
bányaüzem nyugdíjasa, hoz
zászólásában elmondotta, 
hogy az „Építsünk óvodát” 
mozgalom keretén belül a 
felajánlott • 50 társadalmi 
munkaóra helyett 56 órát 
teljesített. Városunknak — 
modotta — több mint 10 
óvoda kellene, hogy a kis
gyermekes anyák dolgozni

szaki vagy üzemszervezési 
témában. Minden hasznosí
tott újítási javaslat szer
zője anyagi és erkölcsi el
ismerésben részesül a gaz
dasági eredmények arányá
ban. A javaslatok benyúj
tásának ösztönzése, azok 
szakvéleményezése, hasz
nosításának elősegítése a 
vállalat minden vezető és 
irányító személyének mun
kaköri kötelessége. Az újí
tó mozgalom által elért gaz
dasági eredmények a válla
lati nyereségen keresztül a 
kollektíva minden tagjának 
pénzbeni részesedését is 
növeli. így az újítások 1 
évi gazdasági eredményé
ből minden dolgozó átlag 
170 forint nyereségrészese
dést kap.

— A vállalati szakszer
vezeti szervek — mint az 
újítómozgalom irányító, se
gítő és ellenőrző szervei — 
különös figyelmet fordíta
nak a mozgalom irányítá
sára, azt a munkaverseny 
szerves részének tekintik. 
Évenként értékelik a moz
galom eredményeit, feltár
ják a hiányosságokat. A 
szakszervezet segíti az új 
műszaki megoldások, az új 
módszerek alkalmazásba 
vételét, megvizsgálja az 
újításokkal kapcsolatos pa
naszokat, egyeztetési eljá
rást folytat, és védi az újí
tók jogos érdekeit.

A beszámolót vita követ
te. Az észrevételeket Mát
rai elvtárs foglalta össze. 
Ezután a tanácskozás részt
vevői 8 küldöttet válasz
tottak, akik Budapesten 
vesznek részt az újítók 
iparági tanácskozásán. Ezt 
követően elismerések, ju
talmak átadására került 
sor. A „MÉV új technika 
élenjárója” jelvényt 58 dol
gozó kapta meg.

tudjanak. Kérte nyugdíjas 
társait, hogy tegyék ők is 
magukévá e mozgalmat, te
gyenek vállalásokat. ő 
maga újabb 25 óra társa
dalmi munkaóra teljesíté
sére tett vállalást.

A hozzászólások a továb
biakban az alacsony nyug
díjakkal, a nehezebb anya
gi körülmények között élők 
támogatásával, a betegek 
látogatásával, stb. foglal
koztak.

Mátrai Árpád műszaki igazgatóhelyettes a zsűri elnöke megnyitja a bányaüzemi 
szocialista brigádok vetélkedőjének vállalati döntőjét. Felvételünkön Szentirányi 
József, a Pécs városi pártbizottság titkára, Békés Sándor, a Dunántúli Napló 
rovatvezetője, Mátrai Árpád, a vállalat igazgatóhelyettese, Kriston József, a 
BDSZ közgazdasági osztály helyettes vezetője, dr. Koncsag Károly, a Kerületi 
Bányaműszaki Felügyelőség vezetője látható. Foto: Füzy Tibor

Tanacskozás—„életközelben”
Az Anyag- és áruforgalmi főosztály munkavédelmi minősítése

A vállalati szakszervezeti 
bizottság 1973. november 
16-án az Anyag- és árufor
galmi főosztályon tartotta 
ülését, ahol a főosztály 
n unkavédelmi minősítését 
Áígyaiták meg. Az ülés 
előtt az szb tagjai megte
kintették a munkaterülete
ket, majd megtárgyalták a 
minősítő bizottság írásos 
jelentését.

A minősítés célja volt: 
felmérni a főosztály bale
seti helyzetét, vizsgálni a 
dolgozók munkakörülmé
nyeit, a biztonságos mun
kavégzés feltételeit, érté
kelni a gazdasági-műszaki 
vezetők és szakszervezeti 
szervek tevékenységét.

A minősítés megállapí
totta, hogy sokat fejlődött 
a főosztály munkavédelmi 
tervszerűsége, rendszeres
sége, hatékonysága. Jelen
tősen csökkent az üzemi és 
nem üzemi balesetek szá

Simon elvtárs a vállalati 
szb nevében ígéretet tett, 
hogy a felvetett problémá
kat megvizsgálják és a le
hetőségekhez képest segíte
nek azok megoldásában. 
Még sok megérdemelt, nyu
godalmas évet kívánt, és a 
vállalati szb köszönetét tol
mácsolta nyugdíjasainknak, 
az alapszervezet vezetősé
gének pedig megérdemelt 
jutalmakat adott át.

Györkös József

ma. Felhívta azonban a fi
gyelmet azokra a főbb ve
szélyforrásokra, melyek ma 
is léteznek: a bányafa meg
munkáló gépeknél alkal
mazott védőburkolatok nem 
zárják ki a baleset veszé
lyét; a nyomda-kötészet 
műhelyei zsúfoltak, a gé
pek kezeléséhez szükséges 
hely nem áll rendelkezésre; 
az élesítő, asztalos, villany- 
szerelő műhelyben üzemelő 
gépek, berendezések műkö

Kitüntetések
A Magyar Népköztársaság 

belügyminisztere KEREKES 
JENŐ elvtársnak, a IV. sz. 
bányaüzem vezetőjének, a tűz
rendészet terén kifejtett, több 
mint 10 éves eredményes te
vékenysége elismeréséül a 
Tűzrendészeti Erem ezüst fo
kozatát adományozta.•

A szakszervezeti kereske
delmi társadalmi ellenőrök no
vember 29-1 megyei tanácsko
zásán SZAUER ISTVÁN nyug
díjast a Szakszervezeti Mun
káért kitüntető jelvény ezüst 
fokozatával tüntették ki, ered
ményes munkája elismeréséül.

November 30-án Peremarton- 
ban rendezett társadalmi 
üzemrendészeti aktíva tanács
kozáson KARSAI ERNŐT (II. 
sz. bányaüzem) a Magyar Nép- 
köztársaság belügyminisztere a 
Közbiztonsági Érem bronz fo
kozatával tüntette ki.

Ülésezett a vállalati 
szakszervezeti tanács

Vállalatunk szakszerve
zeti tanácsa november 27- 
én tartott ülésén megvitat
ta Kóródi László elvtárs 
előterjesztésében, a Me
cseki Ércbányászati Válla
lat szakszervezeti szervei
nek agitációs, propaganda 
és nevelő tevékenységét. 
Rácz Gyula elvtárs, a vál
lalati szakszervezeti bizott
ság titkára előterjesztésé
ben, a vállalati szakszerve
zeti bizottság beszámolóját 
a két tanácsülés között 
végzett munkáról.

A vállalati szakszervezeti 
tanács a szóbeli kiegészí
tésekkel mindkét előter
jesztést elfogadta.

dése az épület állaga mi
att veszélyes; a fatelepi 
gépszínben dolgozók mun
kakörülményei különösen 
télen igen mostohák.

A vállalati szakszervezeti 
bizottság határozatot ho
zott a hiányosságok meg
szüntetésére. Az „életközei
ben” tartott bizottsági ülés 
ezzel a megoldással ered
ményesen szolgálta a kitű
zött napirend alapos fel
dolgozását.

Buzády György

Vendégünk volt:

Komszomol-delegáció
Vállalatunk és a Mecseki 

Szénbányák vendégeként 
november 20-tól 24-ig 30 
fős KOMSZOMOL-delegá- 
ció tartózkodott Pécsett. A 
komszomolisták Lvovból 
érkeztek cserelátogatásra, 
ugyanis ebben az időben 
Pécsről is 30 fiatal utazott 
a Szovjetunióba. A szovjet 
fiatalok igen gazdag prog
ram keretében ismerkedtek 
meg a vendéglátó két vál
lalat fiataljainak életével, 
a KISZ munkájával. No
vember 22-én a központ 
tanácstermében találkoztak 
vállalatunk fiataljaival, 23- 
án Komlón és a Dohány
gyárban üzemlátogatáson 
voltak. Kirándultak Har
kányba, Siklósra, majd Bu
dapest nevezetességeivel is
merkedtek.

Köszöntjük 
a termelés 
élenjáróit

Tisztelet és megbecsülés 
a IV. sz. bányaüzem 6, 12, 
21, 36, 40, 50, 53 és 65-ös 
csapatok dolgozó kollektí
váinak, akik november 1- 
ig, továbbá a 7, 9, 11, 26 
és 69-es csapatok dolgozó 
kollektíváinak, akik no
vember 15-ig befejezték az 
éves tervüket.



2 ÉRCBÁNYÁSZ 1973. DECEMBER 15.

Pillanatképek a szocialista brigádok 

vállalati vetélkedőjéről
Tizenhét csapat nemes küzdelme

Szavaz» a zsűri. A külszíni üzemek szocialista brigád
jainak vetélkedőjén a zsűriben helyet foglalt: Szili 
József, a Szakszervezetek Megyei Tanácsa titkára, 
Szabó Nándor, a Pécs város pártbizottságának osz
tályvezetője, Mátrai Árpád Igazgatóhelyettes, a zsűri 
elnöke, dr. Borsos József, a Magyar Rádió pécsi stú
diójának vezetője, Lombosi Jenő, a Dunántúli Napló 
munkatársa.

A Központ Ybl Miklós szocialista brigádja nevében 
Gerencsér Györgyi átveszi a helyezésért járó jutal
mat

- ■ . .

Úttörők segítenek a vetélkedő lebonyolításában

A külszíni üzemek szocialista brigádjai vetélkedőjé
nek győztese, a Winkler szocialista brigád.

Foto: Keller Gábor

Búnyaüzemeink közül első a Petőfi Sándor szocialista brigád, 
külszíni üzemeink közül a Winkler szocialista brigád

A szocialista brigádok I 
vetélkedőinek üzemi dön
tői után, november 17-én, 
illetve 24-én a vállalati 
döntőbe jutott bányaüzemi 
és külszíni üzemek csapa
tai mérték össze tudásukat 
a Ságvári Endre Művelő
dési Házban.

A vállalati döntőbe a 
bányaüzemekből 9 és a 
külszíni üzemekből 8 szo
cialista brigád jutott. A ve
télkedő csapatok öttagú 
zsűri előtt szakmai, politi
kai, irodalmi, művészeti, 
sport és munkavédelmi 
kérdésekben adtak számot 
felkészültségükről. A leg
jobb eredmények a szak
mai kérdésekre adott vála
szokkal születtek. A brigá
dok felkészültségének gyen
gébb oldala a szervezeti 
élet kérdéseire adott vála
szokban jutott kifejezésre. 
A helyezések végső sor
rendjét végül is az anyag- 
ismeret a tájékozottság, a 
brigád jó együttműködése 
a versenyben határozta 
meg.

A szocialista brigádok 
vetélkedőjének vállalati 
döntőjén a bányaüzemek 
közül:

I. helyezett a Petőfi Sán
dor perforátoros szocialista 
brigád, IV. sz. bányaüzem;

II. helyezett a Bányamé
rő szocialista brigád, II. sz. 
bányaüzem;

III. helyezett a Bláthy 
Ottó villanyszerelő szocia
lista brigád, IV. sz. bánya
üzem;

IV. helyezett a 10-es csa
pat szocialista brigád, II. 
sz. bányaüzem;

V. helyezett a 3-as körlet 
műszaki szocialista brigád,
II. sz. bányaüzem;

VI. helyezett az Április 
4. gépész szocialista brigád,
III. sz. bányaüzem;

VII. helyezett a 61-es 
csapat szocialista brigád,
III. sz. bányaüzem;

VIII. helyezett a 20-as 
csapat szocialista brigád,
IV. sz. bányaüzem;

IX. helyezett a 13/6-os 
csapat szocialista brigád, 
III. sz. bányaüzem.

A külszíni üzemek közül:
I. helyezett a Winkler la

boráns szocialista brigád, 
ÉDÜ;

A béke és barátság

A Magyar-Szovjet Baráti 
Társaság és az IBUSZ szer
vezésében háromszázhúsz 
dolgozó vett részt az üze
mektől, vállalatoktól és 
termelőszövetkezetektől, a 
Szovjetunióban egy hetes 
jutalom üdülésen.

Vállalatunktól 28-an in
dultunk útnak, nagy érdek
lődéssel és izgalommal, a 
béke és barátság vonaton, 
melynek vezetője Koós 
László, az MSZMP Baranya 
megyei Bizottságának osz
tályvezetője volt. Tizenegy 
csoportba voltunk beosztva, 
s jól szervezetten történt 
az átszállás Csapon, a szov
jet határállomáson, a távol
sági vonatra. Rövid vára
kozás után megkezdtük 
útunkat. Már az indulás
kor rádión keresztül kö
szöntöttek bennünket az 
Intourist csoportvezetők. A 
Kárpátok hegyláncain ke
resztül, fenyveserdőket, 
kedves kis falvakat láttunk, 
majd Lvovban — Pécs 
testvérvárosában — rövid

II. helyezett a Vörös
marty operátor szocialista 
brigád. ÉDÜ;
III. helyezett az Egyetértés 
vszm szocialista brigád, 
ÉDÜ;

IV. helyezett az Expedi- 
ciós szocialista brigád, Kut- 
Mélyfúró üzem;

V. helyezett a Zalka Má
té öntő szocialista brigád, 
Szolgáltató üzem;

VI. helyezett a Petőfi 
Sándor öntő szocialista bri
gád, Szolgáltató üzem;

VII. helyezett a Március 
21 lakatos szocialista bri
gád, Kis-Kut. üzem;

A Ságvári Endre Műve
lődési Házban nagy érdek
lődés közepette zajlott le 
vállalatunk külszíni üze
meinek szocialista brigád 
vetélkedője. A vetélkedő 
hármas ÉDÜ sikerrel zá
rult. Az első helyezett az 
üzem V. számú üzemegy
ségének Winkler szocialista 
brigádja. Tagjai: Balogh 
Péterné, Simon Józsefné, 
Márkics Attila, Badács Ist
ván, Horváth András, Nagy 
László és Markó József.

A második helyezett az
I. számú üzemegység Vö
rösmarty, harmadik helye
zett a II. számú üzemegy
ség Egyetértés brigádja.

A bravúros győzelem 
után rövid nyilatkozatra 
kértük a brigád vezetőjét 
Márkics Attilát.

— Izgalmas volt. Először 
holtverseny alakult ki az 
I. számú üzemegység Vö
rösmarty brigádjával. Lé
nyegében a villámkérdések 
helyes megválaszolásával 
nyertük meg a vetélkedőt. 
Vetélkedni szeretünk. A 
mostani győzelmet mege
lőzően az üzemi munkás- 
őrvetélkedőt, majd a Petőfi 
évfordulóval kapcsolatos 
vetélkedőt nyertük meg. 
Ilyen nagy létszámmal vi
szont most szerepeltünk 
először. Korábban általá-

Hogyan látta a zsűri elnöke ?
Vállalatunknál befejeződ

tek a szocialista brigádve
télkedők vállalati döntői. 
Vége a felkészülésnek, a 
nagy izgalmaknak. A zsűri

Hat nap a Szovjettuniban
időre megálltunk. Ezután 
sík vidéken száguldott vo
natunk és egynapos utazás 
után, szerdán reggel az 
Ukrán fővárosba, Kijevbe 
érkeztünk. Itt városnézésen 
vettünk részt, megtekintet
tük az Ukrán Ipari Kiál
lítást, megkoszorúztuk Le
nin szobrát. Délután baráti 
találkozón voltunk, a kijevi 
híradásipari szakközépisko
la diákjaival és tanáraival 
találkoztunk, akik kedves 
műsorral köszöntöttek ben
nünket.

A harmadik nap regge
lén érkeztünk Moszkvába. 
Vidám, pattogó zene hang
jaival és piros szekfükkel 
vártak bennünket. A Szov
jet—Magyar Baráti Társa
ság vezetői és a leningrádi 
kerületi pártbizottság tit
kára köszöntötte a magyar 
delegációt a pályaudvaron, 
melyre Koós elvárs vála
szolt. Moszkva belvárosá

VIII. helyezett az Ybl 
Miklós szocialista brigád, 
Központ.

A vállalati döntőn részt 
vett bányaüzemi csapatok:
I. helyezett 10 ezer forint,
II. helyezett 7 ezer forint,
III. helyezett 5 ezer forint, 
míg a IV—IX. helyezettek 
1.200—600 forintig terjedő 
ajándéktárgy jutalmat kap
tak. A külszíni üzemek 
csapatai: I. helyezett 6 
ezer forint, II. helyezett 4 
ezer forint, III. helyezett 
2 ezer forint, a IV—'VIII. 
helyezettek 1.000—500 fo
rintig terjedő ajándéktárgy 
jutalmat kaptak.

ban három fős csapattal 
indultunk. Vezetőink részé
ről megkaptunk minden tá
mogatást. Kár, hogy okle
velet nem adtak, melyet a 
brigádnaplóba be tudnánk 
tenni.

A helyezettek véleménye:
— A II. helyezett Vörös

marty brigád igazságosabb
nak találta volna, ha az 
elsőséget azonos kérdések 
egyidejű feladásával és 
azok pontozásával döntöt
ték volna el.

— A III. helyezett Egyet
értés brigád túlzásnak tart
ja az első három helyezett
nek járó 6, 4, és 2 ezer 
forintos jutalom elosztását. 
Szerintük reálisabb lett 
volna az 5, 4, és 3 ezer fo
rintos felosztás. Egyébként 
ezúton is gratulál az első 
helyezettnek.

Felmerülhet még a kér
dés, hogy sikerült a hár
mas győzelem az ÉDÜ- 
nek? Talán az lehet a 
nyitja e komoly sikernek, 
hogy eredetileg az üzemi 
vetélkedőre 49 brigád ne
vezett és ilyen nagy vá
lasztékból bizony az első 
három komolyabb felkészü
lésre volt kényszerítve és 
így nagyobb színvonalat is 
képviselhetett.

K. G.

döntött s a helyezettek át
vették jutalmukat. A bri
gádnaplók egy eseménnyel 
gazdagabbak lettek... A 
vetélkedő tapasztalatairól

ban, a KGST Palota köze
lében a Kalinyin-sugár- 
úton levő kétszintes, mo
dern Arbat étteremben ét
keztünk, és az Osztankinó 
Hotelban (kb 40 kilométer
re a központtól, a volt VIT 
városban) laktunk. Első 
programunk a Lenin Mau
zóleum megtekintése volt. 
Hosszú sorban álltak szov
jet, angol, német, magyar 
és még ki tudja milyen 
nemzetiségű nép fiai, akik 
Vlagyimir Iljics Lenint 
akarták látni. Szép moszk
vai szokás, hogy az ifjú 
párok esküvőjük napján 
virágot visznek a Lenin 
Mauzóleumhoz. Mindennapi 
látvány ez a Vörös téren. 
Baráti találkozón vettünk 
részt a leningrádi kerület 
dolgozóival, akik megven
dégeltek bennünket, és 
színvonalas műsorral kö
szöntöttek. (Folytatjuk)

H. J-né.

beszélgetünk Mátrai Árpád 
igazgatóhelyettes elvtárssal, 
aki a zsűri elnökeként te
vékenykedett.

— Hogyan ítéli meg a 
vetélkedő szervezését, le
bonyolítását vállalatunk
nál?
— A vetélkedő lebonyo

lítása igen alapos szervező 
munkát igényelt. Az előké
szítő szakasz, a brigádok 
felkészítése is megfelelő 
volt. Az üzemek gazdasági 
vezetése és a társadalmi 
szervek közös összefogással 
végezték ezt a munkát. A 
megfelelő mozgósítás ered
ményeként igen sok szocia
lista brigád nevezett be a 
nemes vetélkedőre. Az elő,- 
közép- és üzemi döntőkön 
195 csapat versengett 1.151 
fővel. Mint ismeretes, a bá
nyász brigádokból 9, a kül
színi üzemekből 8 csapat 
került a vállalati döntőbe. 
A viszonylag nagy verseny
zői létszám mozgósítását, 
beosztását a szervezést 
végző szervek eredménye
sen oldották meg és bizto
sították a megfelelő tech
nikai feltételeket is.

— Milyen tapasztalatok, 
tanulságok vonhatók le 
a vetélkedő lebonyolítá
sából?
— A vetélkedő során ta

pasztaltam, hogy a feltett 
kérdések nem egyforma sú
lyúak, így a szerencse is 
sokat segített a pontszer
zésben. A jövőben nagyobb 
gondot kell fordítani a kér
dések kidolgozására, egyez
tetésére. Bár a szakmai és 
munkavédelmi kérdések 
irányítottak voltak, — te
hát a brigád szakmai jelle
gének megfelelőek — mé
gis érezhető volt, hogy nem 
azonos nehézségi fokú kér
déseket adtunk. Az egyéb 
jellegű kérdéseknél (politi
kai, kulturális, sport) még 
nagyobb volt a differencia. 
Itt valóban a szerencse is 
segíthetett. Az I., II. és III. 
helyezést elért csapatok 
kérdés csoportjait, felelete
it értékelve azonban el
mondhatom, hogy nem sze
rencsével érték el a helye
zést. Minden tekintetben 
alaposabban felkészülteb
bek voltak, megérdemelten 
érték el a győzelmet.

— Hogyan hasznosíthatók 
a vetélkedő tapasztalatai 
a vállalat életében?
— Nagyon hasznos volt 

a vetélkedő. A vetélkedő 
résztvevői szakmailag, po
litikailag felkészültek, ta
nultak és felfrissítették a 
munkavédelmi ismereteket. 
Ez kamatozni fog a mun
kában is. Nemcsak a meg
szerzett jutalmat, ajándék- 
tárgyat érezhetik maguké
nak a versenyzők, hanem a 
szellemi gazdagodást is. A 
vetélkedő tehát egy széles
körű továbbképzésnek felel 
meg. Sajnos nem használ
tuk ki eléggé a vetélkedő
nek ezt a jellegét. Több 
nyilvánosságot, nagyobb 
számú közönséget lehetett 
volna szervezni a vetélkedő 
minden szakaszában, ahol 
ugyancsak szórakozva ta
nulhattak volna dolgozó
ink. összegezve azonban a 
tanulságokat, a vetélkedőt 
eredményesnek ítélem meg, 
és hasznos lesz ilyet a jö
vőben is szervezni — fe
jezte be a beszélgetést Mát
rai elvtárs.

Juhász Károly

Á béke és barátság földjén (I.)



1973. DECEMBER 15. ÉRCBÁNYÁSZ 3

Bemutatjuk az Ifjúság szocialista brigádot

A fiatalságukat 
átadják
az idősebbeknek

Műszaki fejlesztés a vegyi üzemegységben

Az ÉDÜ-ben hét ifjúsági 
szocialista brigád tevékeny
kedik. Tevékenységük elis
mert, üzemünk legjobbjai 
közé tartoznak. Közülük az 
„Ifjúság” szocialista brigá
dot kívánom bemutatni.

Az „Ifjúság’’ szocialista 
brigád 1964-ben alakult 
meg a vegyiüzemegységnél. 
Azóta állandóan az üzem
egység legjobb brigádjai 
közé tartoznak, annak el
lenére, hogy a brigád — 
összetétel évről-évre válto
zott. Jelenleg a létszám: 23 
fő. Ebből KISZ korú 16 fő, 
ezen belül KISZ-tag: 12 fő. 
Az ifjúsági szocialista bri
gád mozgalomban 1968 óta 
vesznek részt, eredménye
sen.

A KISZ-élet minden te
rületén aktívan kiveszik a 
részüket. Néhány mozzanat 
a brigád ez évi KISIZ te
vékenységéből:

— Az ifjúsági hónap ke
retén belül jelentős, segít
séget nyújtottak a határi
dős feladatok határidő előt
ti teljesítéséhez.

— A jövő útját kereső, 
jobb, könnyebb munkavég
zést elősegítő kísérletek 
aktív résztvevői. (Ez évben 
4 megvalósított újításuk és 
3 célszerűsítési javaslatuk 
lett elfogadva. 1 újítás el
bírálása folyamatban van).

— A KISZ-akcióprogram 
vállalásának teljesítése ér
dekében 165 óra társadalmi 
munkát végeztek az üzemi 
labdarúgó pálya felújítása
kor.

— Ott találjuk a brigá
dot a Csertői-gyermekott- 
hon társadalmi munkáinál, 
az üzemen belüli társadal
mi munkákon is. Részt vet
tek 80 óra társadalmi mun
kával a PMSC orfüi ka
jakházának bontásánál.

Aktivitásuknak, lelkes 
hozzájárulásuknak tudható 
be, hogy sok fiatal visel 
közülük társadalmi funk
ciót. Simon József már a 
megyei .pb munkatársa (ez 
évben még brigádtag) Ba- 
lyi István, a vállalati KISZ 
bizottság munkatársa. Pé- 
tersz László alapszervi 
KlS'Z-titkár. Juhász Tibor 
és Mátrai József KISZ 
alapszervi vezetőségi, il
letve csúcsvezetőségi tagok.

Küldött aktíván tanácskoztak 
a társadalmi üzemrendészek

A Nehézipari Minisztéri
um Iparszervezési főosztá
lya, Veszprém és Baranya 
megye területén levő NIM 
vállalatok részére, novem
ber 30-án a Peremartoni 
Vegyipari Vállalat kultúr
termében, társadalmi üzem
rendészeti küldött aktíva 
tanácskozást tartott. Válla
latunkat a tanácskozáson 
huszonkét társadalmi üzem- 
rendész képviselte.

Az elnöki megnyitót kö
vetően, a társadalmi tulaj
don védelem helyzetéről 
dr. Balogh Imre (NIM 
Iparszervezési főosztály), 
Bodor Antal alezredes (Be
lügyminisztérium) és dr.

Horváth Sándor az üzemi 
szakszervezeti bizottságá
nak titkár helyettese. Kel
ler Gábor a Mecseki Érc
bányász munkatársa. A 
brigád vezetője is fiatal, 
KISZ-tag, Karádi Csaba.

Karádi Csaba így vall a 
brigádról:

— Úgy érzem, nagyon 
jól együtt van a brigád. 
Jó munkatársak vagyunk 
az üzemben, jó barátok a 
magánéletben. Sokan va
gyunk fiatalok a brigád

AZ UTOLSÓ LÁNCSZEM
Vállalatunk műszaki tevékenységének — mondhat

juk úgy is, hogy technológiájának — utolsó fázisa a 
bányából kitermelt érc vegyi feldolgozása. Ez a te
vékenység egy hosszú technológiai folyamat utolsó 
láncszeme, melynek elején a kutatás, végén pedig a 
dúsítás foglal helyet. Értelmet nem zavaró tömörség
gel így jellemezhetjük vállalatunk alaptevékenységé
ben elfoglalt helyét üzemünknek: az Ércdúsító üzem
nek.

Ahogyan a lánc minden 
szeme szorosan és szerve
sen kapcsolódik egymás
hoz, úgy kapcsolódik válla
latunk minden üzemének 
tevékenysége is. Egyik 
gondja a másiknak is gond, 
egyik munkája a másikéra 
is kihat. Üzemünk munká
ját a részműveletek e szo
ros kapcsolata és egymás- 
rahárítása alapján szervez
te és fejlesztette. Eredmé
nyeként fémkihozatalunk 
folyamatosan javult, tech
nológiánk tökéletesedett, 
szervezettségünk egyre in
kább a való élet tükre lett, 
dolgozóink keresete élet- 
színvonala emelkedett. Az 
egymást követő években 
sorozatban elértük az Él
üzem címet, és egyéb ki
tüntetéseket.

Egyszercsak csikordult 
egyet a lánc eleje, a kuta
tás mélyszintben olyan ér-

Molnár Béla (Veszprém 
megyei Főügyészség) tájé
koztatták a tanácskozás 
résztvevőit. Az előadásokat 
hozzászólások követték. 
Küldötteink közül felszólalt 
Judt Lajos aknász, a III. 
sz. bányaüzem dolgozója, 
aki ismertette a társadal
mi üzemrendészek vállalati 
munkáját.

Az egynapos tanácskozás 
kitüntetések, oklevelek és 
jutalmak átadásával zárult. 
Küldötteink közül Karsai 
Ernő (II. sz. bányaüzem) 
kitüntetést és további tíz 
fő oklevél és pénzjutalmat 
kapott, eredményes mun
kájáért.

ban, így a KISZ alapszer
vezetünk segítése elsőrendű 
feladataink egyike. Igyek
szünk a KISZ-ben ránk 
háruló feladatokat jelentő
sen túlteljesíteni. Ebben 
nagyon sok segítséget nyúj
tanak idősebb munkatár
saink is, akik korukat meg
hazudtolva fiatalosan, ak
tívan veszik ki részüket 
brigádunk munkájából. Ge
nerációs probléma évek óta 
nem volt brigádunkban.

Sümegi György

cet talált, melynek fémtar
talma gazdagabb ugyan, de 
az ércből való kinyerése 
nem ígérkezik könnyű fel
adatnak. A „Kis-Kut” szak
emberei vallatásra fogták 
az ércet, mely a bányászok
nak, gépészeknek, vegyé
szeknek egyaránt kedvezőt
len vallomást tett, vagyis 
az érc keményebb, redu
káltabb lett.

Megindultak tehát a lá
zas laboratóriumi félüzemi 
illetve üzemi kísérletek, a 
fémkihozatal várható rom
lásának megakadályozásá
ra, vagy legalábbis mérsék
lésére. Gondjaink a kísérle
tek előrehaladásával nőt
tek. Egyre több probléma, 
egyre több kérdőjel a tech
nológiában. Végül a válla
lat vegyész szakemberekből 
álló kollektívája kimondta: 
a meglevő technológia tö
kéletesítése mellett új tech
nológia bevezetése is szük
séges, ha sok millió forint 
eredménykiesést el kívá
nunk kerülni.

Korszerűsíteni kell a rá
diómetrikus válogatást, nö
velni kell az őrlési kapaci
tást, lépcsőzetesen módosí
tani kell a vegyi feltárás 
folyamatát.

Az előbbiekben leírt fel
adatok megvalósítása ké
pezi ma műszaki tevékeny
ségünk középpontját nem 
kis erőfeszítést igényelve 
az üzem minden dolgozójá
tól, hisz ezeket a nagy 
horderejű fejlesztési fela
datokat a napi termelés 
biztosítása mellett kell 
végrehajtani.

A vállalatunk többi üze
mei érzik súlyát e gondja
inknak. Társüzemeink kö
zül a Kis-Kut. műszaki 
kollektívájának jutott ezzel 
kapcsolatban a legtöbb 
tennivaló. Szorosan együtt
működve üzemünk műszaki 
dolgozóival nagyon sokat 
tettek a mélyszinti érc 
okozta nehézségek leküzdé
sében.

Az ércfeldolgozás befeje- I Kis. Kút. üzem, valamint
ző műveletei (kilúgzás, ion
csere, koncentrátum lecsa
pás és szárítás) a vegyi 
üzemegység területén men
nek végbe. Az üzemegység 
eredményét két tényező 
döntően befolyásolja:

—• A laboratóriumi, fél
üzemi kísérletek eredmé
nye alapján mennyire tud
juk helyesen meghatározni 
a lehetséges leggazdaságo
sabb eredményt adó para
méterek (extenzív, és in
tenzív jellemzők, körülmé
nyek) összességét.

— Mennyire tudjuk kom
penzálni az üzemegységen 
belüli és az ércfeldolgozás
ban a vegyi üzemegységet 
megelőző műveletek során 
előálló, az optimálistól 
(vagy előírttól) való eltéré
seket, lengéseket.

Az üzemegység eredmé
nyét döntően befolyásoló 
és egyben az üzemegység 
műszaki fejlesztésének
alapját tényezők körül a 
gazdaságos paraméterek 
meghatározásával gyakorla
tilag a termelés megindí
tása óta foglalkozunk. A

A IV. sz. bányaüzem és 
a többi bányaüzemek fára
doznak azon, hogy az álta
lunk kért ércminták ren
delkezésünkre álljanak a 
kísérleteink elvégzéséhez. 
A Szolgáltató Üzem min
den vonatkozású kérésün
ket messzemenően kielégíti, 
és sorolni lehetne tovább 
a társüzemek segítségét.

Nemcsak technológiai 
gondjaink vannak, az érc
mennyiség változása is új 
feladatok elé állította üze
münk dolgozóit. Az elmúlt 
évek során lehetővé vált, 
hogy a párt és kormány- 
határozata szellemében üze
münk minden dolgozójának 
legyen szabadszombatja. A 
megnövekedett termelési 
feladatok ebbe beleszóltak. 
Szabadszombatokon is kell 
termelni. Ez újabb üzem- 
szervezési feladatot jelen
tett. Legyen termelés is és 
legyen szabadszombat is! 
Sikerült, de a gond nem 
szűnt meg, mert csak kísér
letre engedélyezték felsőbb 
hatóságaink. Ha e formá
ban nem nyer jóváhagyást, 
akkor súlyos üzemszerve
zési gondok elé nézünk.

Országosan egyre erősebb 
a környezetvédelem. Ez 
minket két területen érint: 
a levegőszennyezése és a 
vizek szennyezése. Súlyos 
anyagi következményekkel 
is jár, ha e kérdéseket el
hanyagoljuk. Bár ezeken a 
területeken feladatainkat 
teljesítjük a jövő gondjai
ról még sem szabad meg
feledkeznünk. Ezek között 
is első helyet a vízgazdál
kodás kell, hogy elfoglalja.

Utoljára, de nem utolsó 
sorban kell említést tenni 
arról a problémáról és 
gondról, amelyet úgy fogal
mazhatunk meg: „Minden 
az emberért, az ember ja
vára.” Minden az ember 
érdekében történjék, élet- 
színvonal emelkedjék, han
gulata jó legyen, szocialista 
öntudata fejlődjék, a köz
életben betöltött szerepe a 
közösség hasznos tagja jól
eső érzésével töltse el! 
Hogy mindez így legyen 
mindenkinél, nem kis gond. 
Ez közösségi életcéljaink 
láncolatának utolsó lánc
szeme.

Ezért nagyon sok még a 
tennivaló.

Bimbó József

üzemünk műszaki dolgozói, 
— felhasználva a közvetlen 
termelők tapasztalatát — 
már nagyon sok, változó 
jelentőségű módosítást haj
tottak végre. Elég, ha fi
gyelembe vesszük, hogy 
eredetileg az összes érc egy 
féle, ma már frakciókra 
bontva legalább 4 féle kö
rülmények között kerül 
kilúgzásra, hogy a kon
centrátum szűrésére hasz
nált berendezés ma már 
alig hasonlít az eredeti for
mára. Ezek az intézkedések, 
műszaki fejlesztések első
sorban a fémkihozatal nö
vekedésében (változatban, 
vagy csökkenő feldolgozási 
költség mellett), a készter
mék térfogatsúlyának nö
vekedésében realizálódtak.

Ebben az évben valósí
tottuk meg az érc szemcse
mérete szerinti 4 frakció 
teljes soros kilúgzását és 
1974-ben indul meg a flo- 
táció, amely a fajlagos érc
feldolgozási költség stabili
zálása mellett a szódás ki
lúgzás megvalósításának a 
feltétele.

A vegyi üzemegység 
technológiáját érintő másik 
nagy fejlesztési terület az 
ioncsere. Évek óta folyik 
a kutatás a jelenlegi tech
nológia gazdaságos paramé
tereinek a meghatározására, 
ugyanakkor befejezés előtt 
áll az extrakciós elució ki
dolgozása, amely túl az 
ioncserén, hatással lesz az 
üzem vízgazdálkodására is.

Amint csökkent az ered
ményt növelő lehetőség a 
paraméterek változtatásá
val, úgy nőtt a jelentősége 
a paraméterek stabilizálá
sának. Kézi beavatkozással,

Ahol az érc útja véget ér
Kilúgzástól a csomagolásig

Az Ércdúsító üzemen be
lül vegyi technológiával a 
III. sz üzemegység foglal
kozik. A folyamat legfon
tosabb területe a kilúgzás, 
ahol az utóbbi fél évben a 
mélyszinti érc ellenére is 
igen szép eredményeket 
értek el a fémkihozatal te
rületén. Az üzemrész ered
ménye feltétlen megérde
melne egy külön cikket, 
melyre sor kerülhet ha be
fejeződnek az ott folyó re
konstrukciós munkálatok.

Az üzemegység másik te
rülete a végtermék üzem
rész, Átfogó tájékozódás 
végett megkerestem Lel
kes István üzemrészveze
tőt, hogy mondjon vala
mit az üzemrész tevé
kenységéről.
— Az üzemrész feladata 

a fémtartalmú elutum (ve
gyi dúsítmány) feldolgozása 
egész a csomagolásig. Ez 
adja fő problémáját az 
üzemrésznek, mivel adott 
minőségi követelményeket 
kell kielégítenünk. Hétről- 
hétre terveznünk kell a 
csomagolás időpontját. A 
tervezést megnehezíti az a 
tény, hogy a lecsomagolt 
fém mennyisége a súly és 
a minőség szerint változik. 
A minőség és a súly vál
toztatására adott esetben 
az egész üzemrész paramé
tereit módosítani kell. A 
szigorú export követelmé
nyek igen sokszor nehéz 
feladat elé állítják az 
üzemrész kollektíváját.

— A vezetőség, hogyan 
tud támaszkodni, az 
üzemrész kollektívájára?
— Az üzemrész dolgozói

az egyre csökkenő üzemvi
teli létszámmal való ellen
őrzéssel már nem lehetett 
olyan szűk határok köré 
szorítani a paramétereket, 
ami a jobb eredményhez, 
egyben üzemi adatként a 
tovább fejlesztéshez meg
felelő lett volna. Egyre 
újabb mérő és szabályozó 
köröket kellett kiépíteni; 
olyanokat, amik az üzem 
létesítési tervében nem sze
repeltek.

Az elért eredmények 
mellett problémáink is 
vannak. A technológiai fo
lyamat műszerezettségét pl. 
nem követte a műszerkar
bantartás megfelelő fejlesz
tése. Gyakorlatban is be
bizonyosodott, hogy nem 
szabad a műszerezést, az 
automatikus vezérlést, sza
bályozó körök kiépítését 
elsősorban létszám megta
karítási lehetőségként fi
gyelembe venni. A műszer
karbantartás mellett még 
nagyobb nehézséget jelent 
a fejlesztés. Néhány prog
ram évről-évre megvalósí
tásra vár kivitelezési kapa
citás miatt. Lehet, hogy 
célszerű lenne a vállalati 
műszerész-erők átcsoporto
sítása.

Néhány alapvető „mű
szeres’’ mérés hiánya bizo
nyos területen gátolja a 
fejlesztést. Legfontosabb a 
zagy fajsúlyának, a zagy 
hozamának, a gyantazagy 
arányának, az áramló urán 
mennyiségének a folyama
tos mérése. Ezek megoldása 
is elsősorban a lengés csil
lapítása, az optimális (gaz
daságos) érték közelítése és 
nem létszámcsökkentés vé
gett szükséges.

Bojtor József

megértik gondjainkat és 
megértik azt is, hogy 
együtt dolgozva tudunk 
csak redményt elérni. A jó 
összmunka végül is a dol
gozók javát szolgálja anyagi 
juttatás formájában. Feltét
len szükséges egymás mun
kájának megismerése és 
annak értékelése. Segítség- 
nyújtás terén szeretném 
kiemelni a jól működő szo
cialista brigádok tevékeny
ségét. Órájuk bátran lehet 
támaszkodni, (Az üzemrész 
90 százaléka szocialista 
brigád tag!) Brigádok kö
zül megemlíteném a dr. 
Münich Ferenc szocialista 
brigádot, akik a csertői 
Gyermekotthon patronálási 
tevékenysége folytán is
mertté váltak, azonban ke
vés szó esik a szovjet át
vevőkkel kialakított jó kap
csolatukról. A brigád ez 
irányú tevékenysége elis
merésre méltó, amelyet a 
szovjet elvtársak is kifeje
zésre juttattak.

— Hogyan léphet tovább 
az üzemrész?
— Növelnünk kell a 

szakmai színvonalat, a 
műszaki fejlesztést és az 
automatizálás terén még 
igen sok tennivaló akad. 
Mindezek felett legfonto
sabb a dolgozók egészség- 
védelme, bár ezen a téren 
nincs szégyenkezni valónk, 
ugyanis az utóbbi években 
a radioaktiv szennyezettsé
get sikerült jelentős mér
tékben csökkenteni.

Keller Gábor
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Feri bácsi nyugdíjba vonul Válaszok, intéskedések
Nagyapja a múlt század 

végén jött Morvaországból 
a vasasi bányákba dolgoz
ni. Gyermekkorát a bánya
telepen töltötte, nem cso
da hát, hogy az érettségi 
után a bányába ment dol
gozni. Igaz, ebbe a nehéz 
gazdasági helyzet is közre
játszott. Közben jelentke
zett a bánya- és mélyfúró 
technikumba Pécsbányán. 
A termelési gyakorlaton 
ismerkedett meg a mélyfú
rással, ott dolgozott mint 
segédmunkás és szakmun
kás, s így jegyezte el ma
gát a mélyfúrással Suha 
Ferenc, a Kutató-mélyfúró 
üzem most nyugalomba vo
nuló vezetője.

Hosszú életpályáján be
járta az egész országot. 
Volt fúrómester, főfúró
mester. főmérnök és üzem
vezető. Munkássága so
rán tanúja és részese volt 
a mélyfúrási technológia 
szinte forradalmi fejlődé
sének. Az ütve működő 
Fauk. Trauzl, a pensylvá- 
niai kötélfúró berendezés
től (ma múzeumi tárgy), a 
forgatva működő Cräelius, 
Rotray és Zif fúrógépeken 
keresztül jutott el a világ 
legmodernebb fúrási eljá
rásáig, a Longyeár típusú 
köteles magfúróig, amelyek 
beindításában Magyaror
szágon tevékenyen közre
működött.

A technika és a tecnikai 
fejlődés mindig szívügye 
volt. Erről tanúskodik 
számtalan újítása, illetve 
találmánya. Közülük is ki
emelkedik az „S”-magcső, 
amellyel először vettek fú
rómagot széntelepből Ma-, 
gyarországon, valamint a 
sörét- és gyémántfúrásos 
technológia vezetése is.

A szén- és érckutatás 
mellett a vízkutatással is 
foglalkozott. Valamikor je
len volt a bükkszéki „Sal- 
vus-víz”-kút mélyítésénél. 
Baranyában is számtalan 
vízkút fúrásával segítette 
elő a vízellátást: Mohács, 
Villány, Téseny, Orfű víz- 
műkútjai, Szigetvár, Ujpet- 
re, Szentlőrinc hévízkútjai 
az ő közreműködésével jöt
tek létre.

Jó munkáját számtalan 
kitüntetés tanúsítja: Mun
ka Érdemrend, Munka Ér
demérem, Földtani kutatás 
kiváló dolgozója, Kiváló 
újító. Kiváló műszaki dol
gozó, hogy csak néhányat 
említsünk.

Most. negyven év fárad
sága után lesz sok-sok sza
bad ideje, egy kis horgá
szásra, méhészkedésre, és 
persze a családra. A szak
mától azonban nem lehet 
teljesen elszakadni, a régi 
munkatársakkal a kapcso
lat megmarad, s ha kérik, 
gazdag tapasztalatai alap
ján szívesen nyújt majd 
segítséget. Most, nyugdíjba 
vonulása alkalmából meg 
is kérdezem, hogy milyen 
tanácsot ad a fiataloknak?

— Szeressétek szakmáto
kat — mondotta — ismer
jétek ki annak minden 
csínját-bínját, mélyüljetek 
el benne. A munkát ne 
kényszerből végezzétek, ta
láljátok meg a jó munka 
szépségét, örömét. Mindig 
keressétek az újat, ami 
jobb a réginél, amivel töb
bet, jobbat lehet elérni. És 
ami a legfontosabb: be
csüljétek meg a munkást 
és a munkát ismerjétek 
meg a fizikai munkát, 
érezzétek át az erőfeszítést, 
a munka fáradságát.

Köszönjük a jó tanácsot 
Feri bácsi. Jó pihenést!

K. L.

Társadalmi rendészek tanácskozása
A IV. sz. bányaüzemben 

a társadalmi rendészek 
előtt november 27-én Csősz 
Jenő üzemrendész aktíva
értekezleten ismertette az 
üzem társadalmi tulajdon 
védelmének helyzetét, va
lamint az ezzel kapcsola
tos feladatokat.

A beszámoló megállapí
totta: — 1973-ban a társa
dalmi tulajdon védelmében 
jelentős javulás követke
zett be. Ez a javulás nem 
utolsó sorban a társadalmi 
rendészek munkájának 
eredménye. Az 1973-ban a 
társadalmi tulajdonban be
következett 58 622 forint 
kárból 19 622 forint meg
térült. A kár az előző 
évekhez viszonyítva jóval 
kevesebb, azonban a jövő
ben arra kell törekedni, 
hogy az még tovább csök
kenjen. Ezért tovább kell 
fokozni a szerszámok, mun
kaeszközök, gépek, anya
gok stb. megőrzését és 
megóvását.

A tájékoztatót követően 
a hozzászólók sok hasznos 
észrevétellel, javaslattal já
rultak hozzá a társadalmi 
tulajdon védelmének javí
tásához. Virág elvtárs, az 
üzemi pb titkára, zárszavá
ban ígéretet tett a javasla
tok megvizsgálása és a 
megvalósíthatók megvalósí
tására. Megállapította, hogy 
az 1973-as év komoly elő
relépés volt a társadalmi

Gondjaink, örömeink közösek

November 21-cn a vállalati pártbizottságunk vendégei voltak: Braun Károly, a 
Baranya megyei Lapkiadó Vállalat igazgatója. Békés Sándor, Ragoncsa János, 
a Dunántúli Napló, Kapuvári László a Mecseki Bánnyász munkatársai. Dél
előtt bányajáráson vettek részt a II. sz. bányaüzemben, délután találkoztak la
punk szerkesztő bizottságával. Tanácsaikkal, észrevételeikkel jelentős segítséget 
adtak szerkesztő bizottságunknak. Felvételünkön Békés Sándor elvtárs a szak

ember szemével bírálja a lapot

Fotó: Keller Gábor

Néhány közérdeklődésre 
számottartó kérdésre kér
tünk választ, amelyet az 
alábbiakban ismertetünk:

Miért nem ad a válla
lat az év végi részese
désről olyan elszámolást, 
mint a hűségjutalomról?

Válaszol: Bácsván Já
nos pénzügyi osztályveze
tő.
— A hűségjutalom elszá

molásának kifüggesztését a 
22/1968. NIM utasítás írja 
elő. Személy szerinti érte
sítés tehát itt sincs. Az 
év végi részesedés elszá
molását — ha nics is ki
függesztve — mindenki el
lenőrizheti a pénzügyi osz
tályon. illetve üzemeknél a

tulajdon védelem területén. 
Ez a társadalmi rendészek 
munkájának eredménye is, 
amelyért a párt és az 
üzemvezetés köszönetét fe
jezte ki. A további felada
tok elsősorban a tulajdo
nosi szemlélet kialakításá
ban jelölte meg és kérte 
a társadalmi rendészek se
gítségét.

Végezetül a jó munkát 
végző társadalmi rendé
szek közül Bozó Dezső, 
Steiner József, Csöndör Já
nos, Gál Csaba és Kréth 
Péter társadalmi rendé- 
szeknek — munkájuk elis
meréseként — pénzjutal
mat adott át.

Györkös József

bérelszámoláson. A jövő 
évben az Anyag- és Áru
forgalmi Főosztályhoz is 
kiviszik az elszámolást, 
hogy a dolgozók megte
kinthessék. A nyilvántartás 
tartalmazza az éves kerese
tet a munkaviszony és a 
törzsgárda tagság után já
ró szorzókat, az emelő, il
letve csökkentő tényezőket. 
A jogos reklamációkat a 
kifizetés utáni hetekben is 
rendezik. így nincs szük
ség a jelentős többletmun
kával járó egyéni elszá
molások, értesítések kiadá
sára.

1974-ben ünnepli-e vál
lalatunk húszéves fenn
állását? — kérdezi IIu- 
nyadvári Béla.
Vállalatunk jogilag nem 

1954-ben alakult, így nem 
ünnepelheti húszéves fenn
állását. A 20/1973. PM ren
delet szerint csak 25, 50, 
100 éves évfordulókat le
het ünnepelni ezért 1974- 
re vállalatunk jubileumi 
ünnepséget nem tervez.

Keserű István (ÉDÜ) 
lakásproblémájához kér
te a szerkesztőség támo
gatását.
A szerkesztőség levélben 

részletes felvilágosítást 
adott.

Az Ércdúsító üzem 
több dolgozójától kérdé
seket kaptunk.
A kérdések sajnos a la

punkban kitűzött határidő 
után érkeztek, így a lap
zártáig az illetékesektől vá
laszt nem kaphattunk. A 
kérdésekre később vissza
térünk

Megkezdte működését 
az audiológiai állomás

Csak pár hete adtunk 
hírt, hogy a vállalati 
Egészségügyi Szolgálatunk
nál megkezdődött a női 
szakrendelés. Most öröm
mel közöljük, hogy bein
dult a fül-orr-gége szak- 
rendelés is, és megkezdte 
működését az audiológiai 
állomás.

A szakrendelés a Városi 
Rendelő Intézet földszint 
10. számú helyiségében tör
ténik, ahol dr. Póta Róbert 
főorvos reggel 7 órától 15 
óráig (szombaton 7—13 óra 
között — végzi a vizsgála
tokat. Az audiometriai 
vizsgálatot asszisztensnő

Gyorsul az ügyintézés
Igazgatói utasítás: A csökkent munkaképességű 

dolgozók rehabilitációjáról
1973. november 15-én ke

rült kiadásra a 21/1/1973. 
számú igazgatói utasítás a 
csökkent munkaképességű 
dolgozók rehabilitációjával 
kapcsolatban. Baleset vagy 
egyéb betegség miatt csök
kent munkaképességűvé 
vált dolgozóink, már vár
ták az egységes szerkezetbe 
foglalt rendelkezést, amely 
elősegíti a gyors ügyinté
zést.

Az igazgatói utsítást kel

Alapfokú polgári védelmi kiképzés
A III. sz. bányaüzemben 

kulturális létesítményeinek kis 
mérete, a vidéki dolgozók vi
szonylagos nagy száma, to
vábbá, hogy oktató filmek ve
títését is terveztük, kényszerí
tőén követelte az eddigiektől 
eltérő megoldást, a polgári vé
delmi oktatásban amit meg is 
találtunk. Üzemünk kiképzés
ben érintett dolgozói júliusban 
szavazással döntöttek, hogy két 
szabad szombati napon vesznek 
részt a kiképzésen. Az üzemi 
polgári védelmi törzs vezetői 
november 10-én és 24-én reggel

Köszönet a támogatásért
Kővágószöllős Községi 

Közös Tanács Végrehajtó 
Bizottsága 1973. október 
26-i ülésén tárgyalta és ér
tékelte az akcióprogram 
keretében megvalósításra 
került bakonyai óvoda lé
tesítését. A vb megállapí
totta, hogy az óvoda léte
sítése elősorban a MÉV 
párt, szakszervezeti és gaz
dasági vezetőinek támoga
tásával, a II. sz. bányaü
zem dolgozóinak társadal
mi munkájával, anyagi 
eszközök rendelkezésére 
bocsátásával vált lehetsé
gessé. Mindezek megálla
pítása után a végrehajtó 
bizottság a következő hatá
rozatot hozta:

48—b/I973. számú vb 
határozat

Rajtunk nem múlik
A III. sz. bányaüzem Dell 

vakakna mielőbbi üzembeállí
tása az 1974. évi és a további 
évek termelése érdekében fel
tétlenül szükséges. A gyakor
lati megvalósításhoz - a ki
vitelező kapacitáshiánya miatt 
— az üzem saját erőből nagy 
volumenű munkákat vállalt.

Meg kellett valósítanunk az 
5. szinti rakodó gépi beren
dezéseinek szerelését, neveze
tesen az adagoló vágányzárak, 
fokraford, lengőpadok, HCST, 
csillehatárolók stb. beépítését. 
Ezek körülbelül 80 százalékban 
készültek el, november végé
re befejezzük és átadásra ke
rülhetnek a berendezések.

Az aknaszállítógépet az akna 
mélyítése és szerelése során az 
Aknamélyltő Vállalat használ
ta, további folyamatos üzemel
tetéséhez módosításra, felújí
tásokra volt szükség. Kicserél

végzi pótai dr. szakmai 
felügyelete mellett.

A fül-orr-gégészeti szak- 
vizsgálat rendelési idején 
belül az audiológiai szűrés 
időbeosztása: hétfőn, szer
dán, pénteken 8—14,30-ig, 
6—6 óra; kedden, csütör
tökön 10—15,30-ig, 5—5 óra; 
szombaton (páros heteken) 
8—9,30-ig, 1,5 óra.

Az új felvételes dolgozók 
vizsgálatát 8 órától 11 órá
ig végzik, 11 órától pedig 
a sebészet, belgyógyászat 
stb. által berendelt dolgo
zók vizsgálatát látja el az 
állomás.

JK.

lő Déldányszámban kapta 
meg mindenegyes üzem, 
ahol dolgozóink a rehabili
tációs bizottsági elnökök
nél személyesen is elolvas
hatják az utasítást.

Felvilágosítást ad a csök
kent munkaképességű dol
gozók ügyeiben a vállalati 
jogügyi önálló osztály a 
központban. Telefon: 7-257 
és 7-274.

Dr. Marton István

17 órától délután 14 óráig bér
be vették a Petőfi Filmszínhá
zat. a kiképzés végrehajtásá
hoz.

Az érdeklődés felkeltése a 
kiképzés színessé tétele érde
kében, háborús témájú filmet, 
a két részes Neretval csatát 
is vetítettük. Az alapvető pol
gári védelmi tudnivalókat ok
tató filmeket a kétrészes szó
rakoztató film közé iktattuk 
be és azokat szakmailag ki
egészítettük.

Farkas Ferenc

Kővágószöllős Községi 
Közös Tanács Végrehajtó 
Bizottsága elismerését és 
köszönetét fejezi ki a Me
cseki Ércbányászati Válla
lat pártbizottságának, ve
zetőinek, a bakonyai II. 
üzem vezetőinek, dolgozói
nak a bakonyai óvoda lé
tesítéséhez nyújtott társa
dalmi munkáért és anyagi 
eszközökért.

A határozatot, illetve az 
elismerést átadta Tóth Já
nos tanácselnök és Raffay 
Györgyné vb titkár, akik 
a fentieken túlmenően kö- 
szönetüket fejezték ki a 
kővágószöllősi óvodának, az 
iskolanapközinek, az álta
lános iskolának, valamint 
a sportkörnek nyújtott 
anyagi támogatásért és tár
sadalmi munkáért is.

tük a szállítómotor forróvíz 
indítóját, a szállítógép mü- 
ködtetőpultját, beszereltük a 
tachográfot, elvégeztük vala
mennyi villamos berendezés 
revízióját, felújítottuk a hid
raulikus fékrendszert. Vállala
tunk beruházási osztálya no
vember 15-1 határidőre kérte 
ezen munkák elvégzését. Büsz
kék lehetünk rá, hogy a szál
lítógépet november 15-én 
üzemképes állapotban át is 
adtuk az Országos Bányagép- 
gyártó Vállalatnak, így a to
vábbi beruházások akadályta
lanul folytatódhatnak.

Most már a beruházásban 
résztvevő többi vállalat dolgo
zóinak Jó hozzáállásában Is 
bízva reméljük, hogy az akna 
az Ígért határidőre üzembeál- 
litható lesz.

SZENDROI BÉLA

December 16-án, délelőtt 10 
órakor: Fenyőfa ünnepély. Me
sefilmek vetítése. A III. sz. 
bányaüzem Télapója beszélget 
a gyermekekkel és ajándékot 
oszt.

December 16-án 17-22 óráig:
Ifjúsági tánc. Zene: Savages.

December 17-én 18 órakor:
önismereti fiataloknak! Vita
klub. (KISZ-klub.)

December 18-án 18 órakor:
Irodalmi vetélkedő (mai ma
gyar irodalom).

December 18-án 16,30 órakor: 
A KISZ munkacsoportok szer
vezése, felelőssége a vállalati 
tervfeladatalnak megvalósítása

érdekében. Előadó: dr. Zeller 
Gyula. (Szocialista brigád 
klub.)

December 21-én 18 órakor:
Télapó az ifjúsági klubban.

December 21-én 17 órakor:
Keresztrejtvény fejtése. Meg
fejtés: Egy aktuális jókíván
ság. (Nyugdíjas klub.)

December 21-én 18 órakor:
Karácsonyi ajándékműsor. 
(Munkásszálló.)

December 23-án 17—22 óráig: 
Ifjúsági tánc. Zene: Savages.

December 31-én 19-02 óráig: 
Vidám szilveszter est. Hideg 
ételek, italok nagy választék
ban, tombola, szépségverseny.

A Ságvári Endre Művel ődési Ház programjából

Művelődjünk, szórakozzunk!
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JOBB MUNKÁVAL, NAGYOBB TUDÁSSAL 

A SZOCIALISTA MAGYARORSZÁG FELÉPÍTÉSÉÉRT

Sok hasznos javaslat az ifjúsági brigádmozgalom fejlesztéséhez

Fiatalok tanácskozása Villányban
A IV. sz. bányaüzem 

KISZ-csúcsvezetősége ki
rándulással egybekötött ta
nácskozásra hívta össze 
november 25-én az üzem 
ifjúsági brigádvezetőit és 
KISZ-vezetőit. A tanácsko
záson megvitatták az ifjú
sági brigádmozgalom, mint 
a KISZ sajátos versenyfor
májának aktuális kérdéseit 
és további feladatait. A 
közös feladatok jobb, koor- 
dináltabb ellátása érdeké
ben két fő napirendet tár
gyaltak meg: 1. Az 1973.

Százhúsz versenyző: A IV. sz. bányaüzem Corvin Ottó 
KlSZ-szervezete november 7 alkalmából három sport
ágból álló versenysorozatot hirdetett meg. Lövészet
ben. asztaliteniszben, sakkban mérte össze erejét a 
százhúsz versenyző. November 15-én a legjobb 24 ver
senyző részvételével zajlott le az üzemi lövészdöntő. 
A vándorscrleget a III-as körlet KISZ-alapszervezete

nyerte meg

A mai fiatalok jobb tár
sadalmi feltételek, jobb 
anyagi és kulturális körül
mények között élnek, mint 
a megelőző nemzedék. Or
szágos értékelések tanul
mányozásakor tapasztalhat
juk azonban, hogy vannak 
olyan területek, ahol a 
fejlődés ellenére, még a 
fiatalok problémáit nem 
kezelik megfelelően Ezért 
is született meg az ifjúsági 
törvény.

Vállalatunk, de a Szol
gáltató Üzem is már az 
1043/1971 sz. kormányren
delet megjelenése előtt fog
lalkozott az ifjúsági tör
vénybe foglalt feladatok 
megvalósításával, talán azt 
is mondhatnánk, hogy az 
ifjúsági törvény szentesí
tette, igazolta, hogy válla
latunk jó úton halad a fia
talokkal való törődés út
ján. Sohasem idegenkedett 
vállalatunk a fiatalok prob
lémáinak megoldásától. Er
re nagyon sok pozitív pél
dát lehetne felsorolni. Lét
rehoztuk a fiatalok klub
ját, a lakás elosztásban is 
előnyben részesültek és so
rolhatnánk tovább. Sok 
minden megoldódott már, 
de mégsem jelenti azt, hogy 
az ifjúsági törvény nem ad 
vállalatunknak is újabb 
feladatokat.

A Szolgáltató Üzemben 
az üzemvezetőség végrehaj
tási utasításban szabta meg

évi ifjúsági brigádvállalá- 
sok értékelésének szem
pontjait és módszerét. 2. 
Az 1974. évi brigádvállalá- 
sok megtételének tartalmi 
szempontjait.

A tanácskozáson nagyon 
sok hasznos javaslat és 
döntés született, ami biz
tosíték arra, hogy az ifjú
sági brigádmozgalom job
ban kiszélesedjen az üzem
ben és a vállalásaik meg
tételével a KlSZ-szerveze- 
tek programjaiban való 
aktív részvételükkel — biz

'Tettekkel váLaszoLtak...
a részlegeknek a feladato
kat, a fiatalok helyzetének 
javítása érdekében. Válla
latunk és üzemünk is fia
tal, így a dolgozók is fia
talok. Itt nőtt fel köztünk 
a legtöbb fiatal, itt képezte 
magát és lett szakmunkás, 
avagy magasabb beosztású 
dolgozója üzemünknek. Az 
üzemünk vezetősége, de 
maguk a dolgozók is öröm
mel fogadták a 22/1973. sz. 
igazgatói utasítást, mely 
konkrétizálta a már koráb
ban megkezdett munkákat.
A Szolgáltató üzem gazda
sági vezetősége az igazga
tói utasítás megjelenését 
követően azonnal hozzálá
tott a végrehajtási utasítás 
kidolgozásához, melyben

Az Ércdúsító Üzem társadalmi vezetőségének szer
vezésében tizennégyes névadót rendeztek a központ 
tanácstermében november 17-én. Fotó: Keller Gábor

tosítsák a hármas jelszó 
KISZ-es tartalommal való 
megtöltését.

Döntés született többek 
között arra, hogy egységes 
követelményt kell támasz
tani az ifjúsági brigádok 
és tagjaikkal szemben. 
Ezen követelményeket a 
KISZ-csúcsvezetőség tíz 
pontban határozta meg, 
amely tartalmazza mind
azon igényeket, elváráso
kat, amelyeket egy brigád 
kollektívától el lehet és 
kell várni Kidolgozták az

Saját erőből!
Az ifjúsági törvény vég

rehajtására a vállalat igaz
gatói utasítást adott ki. A 
22/1973. sz. igazgatói uta
sítás foglalkozik a káder 
utánpótlással is, felhívja 
az illetékes szerveket, hogy 
a rátermett fiatalokat a le
hetőség szerint bízzák meg 
vezetési feladatokkal. A 
Szolgáltató üzem e téren 
szép eredményeket ért el, 
saját erőből próbálták meg
oldani a káder utánpótlást.

Üzemünkben sok olyan 
jól képzett fiatal dolgozik 
fizikai állományban^ akik 
méltóak a magasabb be
osztásra. Az üzem vezető
sége már több ízben ol
dotta meg a vezető után
pótlást saját erőből és be

megszabta a munkaügyi és 
személyzeti szervek felada
tait.

Az igazgatói utasítás, 
mint gazdasági feladat je
lent meg, de ahhoz, hogy 
maradék nélkül teljesítve 
legyen, össze kell fogni az 
idősebb dolgozóknak a fia
talokkal, a KlSZ-alapszerve- 
zeteknek és a szakszerve
zetnek is operatívan be 
kell kapcsolódni a megva
lósításba.

A gyakorlat azt bizonyít
ja, hogy fiataljaink helye
sen értelmezik az ifjúsági 
törvényben foglaltakat, 
nem élnek vissza azzal, amit 
államunk, ezen belül vál
lalatunk és üzemünk bizto
sít számukra. Cs D.

elkövetkezendő évekre a 
brigádmozgalom értékelésé
nek rendszerét. A felada
tok végrehajtásához, a 
KISZ-vezetők felelősségtel
jes munkája szükséges, 
hogy a tanácskozáson el
hangzottak valóra válja
nak.

A délelőttre meghirdetett 
program jó hangulatban és 
eredményesen ért véget. Az 
ebéd utáni program für
déssel folytatódott Har
kányban

M. 1.

vallhatjuk, hogy nem is 
rosszul. Az üzem állandóan 
foglalkozik a káder után
pótlás nevelésével. így ke
rült pl. vezetői beosztásba 
Bradits László, Varga 
László, Oletics Károly, Ku
kái László, Dér József és 
még jó néhányan. Bátran 
elmondhatjuk, hogy nem is 
választottunk rosszul, mert 
mindegyik fiatal — gaz
dasági és politikai vonat
kozásban — becsületesen 
megállja helyét.

Sajnos azt is el kell 
mondani, hogy találunk 
olyan fiatalokat is, akiknek 
ugyan meg van a magas 
képzettségéről az igazolás, 
de nem képzik tovább ma
gukat, lemaradtak azoktól, 
akik megértették a tovább
képzés fontosságát. A ve
zetőség ezekkel a fiatalok
kal nem tud foglalkozni a 
káder utánpótlás szempont
jából. Szerencse, hogy az 
ilyenek száma kevesebb.

Csapó Dezső

A KISZ választások si
keres előkészítéséért és le
bonyolításáért a KISZ 
Központi Bizottság 30 db 
utazási jegyet biztosított a 
Szovjetunióba a Mecseki 
Szénbányák és a Mecseki 
Ércbányászati Vállalat 
KISZ-bizottságai részére. A 
30 fős ifjúmunkás csoport
nak, amely 1973. november 
19—25-ig Lvovban és kör
nyékén tett látogatást, én 
is tagja voltam. Erről az 
eltelt egy hétről szeretnék 
most beszámolni.

A csoport 15 szénbányász 
és 15 ércbányász ifjúmun
kásból állt. Az utazás vo
nattal történt. A kényelem
re panasz nem lehetett, 
mivel a csoport 4 ágyas 
hálófülkékben kapott elhe
lyezést. A kényelmes elhe
lyezés ellenére a 18 órai 
utazás után fáradtan száll
tunk le Lvovban a vonat
ról.

A fogadtatás az állomá
son rövid volt, de meleg 
hangú, mely az elhelyezés 
és a kiadós ebéd után a 
Lvov-megyei Komszomol 
Bizottságon folytatódott. Itt 
ismertetőt kaptunk a Kom
szomol feladatairól és ered

Uj telephelyen 
a Kutató-mélyfúró üzem

Takarítás az udvaron

Bizony a golgotái épüle
tek fölött lejárt az idő. Az 
ideiglenes céllal épült ba
rakkok már igen rossz ál
lapotban voltak, állandó 
javítást igényeltek. Ilyen 
körülmények között, az I. 
sz, bányaüzem megszűnté
vel szinte szükségszerűvé 
vált, hogy a felszabadult 
helyre a Kutató-Mélyfúró 
üzem költözzön. A költözés 
nem kis feladatot rótt az 
üzem dolgozóira.

Az üzemvezetés, a terme
lési üzemrész és az admi
nisztráció már májusban 
leköltözött. A kutatási rész
leg a régi fürdőépületet 
kapta, ahol jelentős építé
szeti átalakításokat kellett 
végezni. Az öltözők és a 
fürdők helyén irodák, irat
tár és laboratóriumok épül
tek. Az átalakítás és köl
tözés csaknem 2 millió fo
rintba került.

Augusztus végén sor ke
rülhetett a teljes átköltö
zésre. Az irodák leköltöz- 
tetése viszonylag könnyen 
ment. de rendkívül komoly 
problémát jelentett a gép
műhely és a raktár anya
gainak, gépeinek áttelepí
tése — eszterga- és gyalú- 
gépek, szétszedett fúrótor
nyok, rudazatok, béléscsö
vek tömege, — hogy a leg
nehezebbeket említsük. 
Másfél hónapba került, mi
re a munka befejeződött.

Az üzem valamennyi dol
gozója példás akarással és

Egy hét Lvovban
ményeiről, s mi is elmond
tuk munkánk lényegét, át
adtuk fiataljaink ajándé
kát. Másnap délelőtt város
nézésen vettünk részt. Az 
erős havazás nem kedve
zett a programnak, de a 
sok szép látnivalót a hó 
sem tudta eltakarni. Déle
lőtt folyamán még megte
kintettük a Lenin Múzeu
mot, ahol apró részletezett
séggel mutatták be Lenin 
életét, munkásságát. A 
Szovjetunióban összesen 5 
Lenin Múzeum van, és kü
lön öröm volt számunkra, 
hogy az ötből egyet mi is 
láthattunk.

Délutánt a Ívovi televí
ziógyár képcső üzemében 
és Komszomol Bizottságán 
töltöttünk. Csodás élmény 
volt látni az üzemrész 98 
százalékban automatizált 
gépsorait, mely végén 30 
másodpercenként került le 
az elkészült képcső. Vacso
ra után a Lvovi Operaház
ban Muszorvszkij Hovan* 
csina című operáját tekin
tettük meg.

A következő nap látoga
tást tettünk Lvovtól kb 120 
kilométerre levő Drogobics

Foto: Téglási László

erőfeszítéssel vett részt a 
munkában. Minden „iro
dista’ vitte a maga búto
rát. A legnehezebb munkát 
kétségtelenül a gépészet, a 
raktár és az áttelepítési 
részleg dolgozói végezték. 
A tehergépkocsik nagy ré
sze hetekig járt naponta 
tízszer is a régi és az új 
telephely között. Daruk 
emelték a legnehezebb gé
peket, páncélszekrényeket, 
de a munka dandárja az 
emberekre maradt. ATÜK- 
helyiség falát például ki 
kellett bontani, hogy a ha
talmas páncélszekrények 
kiférjenek.

S ekkor még hátra volt 
az új telephely berendezé
se, kialakítása. Délutánon
ként társadalmi munkában 
is kerítéseket készítettek, 
külszíni tárolóhelyeket 
egyengettek a szocialista 
brigádok, fúrósok, gépészek, 
raktári dolgozók fizikai és 
műszaki dolgozók.

A nehéz feladat sikerrel 
befejeződött. Dicséret illeti 
a dolgozókat, akik a napi 
munka, a termelési felada
tok maradéktalan megoldá
sa mellett lapáttal, kapá
val, gereblyével az üzem 
területét teljesen rendbe
rakták, az árkokat kitisz
tították, a parkosított részt 
rendberakták, a szemetet 
összegyűjtötték és elszállí
tották.

K. L.

nevű kisvárosban, ahol az 
Ifjú Újítók Házát néztük 
meg. Délután a várostól 
nem messze levő Kálium 
Kombinátba látogattunk el. 
Sajnos az idő rövidsége mi
att a bányába leszállni 
nem tudtunk, s így csak 
szóbeli tájékoztatás alapján 
ismerkedhettünk a kombi
nátban folyó munkával. A 
kombinát üdülőtelepén el
fogyasztott vacsora után 
még rövid ideig vendéglá
tóink társaságában töltöt
tük az estét.

Csoportunkból néhány 
fiatal már több alkalom
mal is járt a Szovjetunió
ban. Talán ők várták a 
legjobban a pénteki prog
ramot, amikor Komló test
vérvárosában Cservonov- 
grádba utaztunk, ott sze
rettek volna találkozni régi 
ismerőseikkel. Ez sikerült 
is nekik.

A pénteki este egyben 
búcsúeste is volt. A Cser- 
vonovgrádi Komszomol Bi
zottság tagjai az üzemek 
gazdasági és társadalmi ve
zetői, valamint a Komszo- 
mol-brigádok tagjai között 
eltöltött esténk felejthetet
len marad. Novak György
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A IV. üzem „A” csapata vezet 
a vállalati sakk csapatbajnokságon = H I R E K —

Kedd délutánonként a 
MÉV munkásszállóban 9 
csapat mintegy 25 főnyi 
sakkozájának részvételével 
folyik a vállalati sakk csa
patbajnokság. Egy-egy for
duló alkalmával minden 
játékos 3 mérkőzést játszik, 
s így egyéni értékelésre is 
lehetőség nyílik. A játsz
mák 50 percig tartanak, az 
esetleges függőállásokat 
Kádár és Koszorús meste
rek a verseny vezetői ér
tékelik. A 6. forduló után 
a XV. üzem „A” csapata 
vezet veretlenül 10 ponttal 
(volt szabadnapos) a Ku
tató-Mélyfúró 9 pont előtt.

Egyénileg Sámuel és 
Boncz (IV ü. „A”) ered
ménye emelhető ki. A ver
senyen jőnéhány színvona
las, elméletileg is megala
pozott játszmát is láthat
nak az érdeklődők. Néhány 
játékos egy-két éve még 
versenyszerűen sakkozott, 
így az első táblások vetél
kedése a minősített sakko
zók körében is elismerést 
vált ki. Sámuel és Boncz 
versengése az egyéni győ
zelemért a hátralévő for
dulókban bizonyára még 
érdekesebb játszmákat Ígér.

Az eddigi legizgalmasabb 
küzdelmet a IV. ü. „A” és 
Kis-Kut ,,A’’ csapatának

Vall a művezető:

A munkámat szeretem, 
ugyanúgy az embereket is

Már többen kérdezték 
tőlem, miért csak egy-egy 
emberrel foglalkozom, mi
ért nem csoportokkal? Ta
lán azért, mert szerintem 
a csoportok eredményeit, 
de magukat a negatív je
lenségeket is az emberhez 
lehet visszavezetni. Ha egy 
embert nézünk meg, látjuk 
annak természetét, munká
ját, jellemét, egész tevé
kenységét. akkor abból 
érezni lehet egész környe
zetének mivoltát is. Jelen
leg is egy emberrel szeret
nék foglalkozni.

Beszélgető társként Erb 
László villamos vezetőt vá
lasztottam a Szolgáltató 
üzemből, hogy beszéljen 
munkájáról, eredményeiről, 
problémáiról és nem utolsó 
sorban saját magáról.

— Munkámat nagyon sze
retem és szívesen foglalko
zom az emberekkel is. Be
szélgetek velük nemcsak a 
munkáról, hanem ismerem 
a családi körülményeiket, 
problémáikat is. Azt hi
szem ez az, ami közelebb 
visz beosztottjaimhoz. Ma
gam is fizikai munkásként 
kezdtem az üzemnél és így 
könnyebb megteremteni a 
kapcsolatot. Arra törek
szem, hogy most is úgy 
gondolkodjam, mint a be
osztottjaim, így jobban 
megértem én is őket. A 
dolgozók is szívesebben 
végzik el azokat a felada
tokat, melyeket kiadok ne
kik. Ez természetesen jó, 
nagyon jó érzés, nemcsak 
nekem, hanem kis közössé
günknek is, hiszen céljaink 
közösek. Mindenkor figye
lembe veszem a demokra
tizmus elveit és a dolgozók 
szakmai tapasztalatait, ösz- 
szefogásunk segít bennün
ket a munkában, mely fon
tos is, hiszen a mi terüle
tünk nemcsak a Szolgál
tató üzemben, de az egész 
vállalatunk szempontjából 
egyike a legkényesebb te
rületnek. Hozzánk tartozik 
a bányaüzemek szellőzteté
se, kazánházai, szivattyú- 
telepei. villamosenergia

találkozója hozta. A IV. ü. 
„A” csapata végül is mini
mális 5—4 arányú győzel
mével értékes 2 pontot 
szerzett. A verseny igen 
sportszerű keretek között 
folyik, s a csapatok, ha 
sokszor változó összeállí
tásban is, de megjelennek 
a versenyen.

Ez a verseny is bizonyít
ja, hogy dolgozóink köré
ben népszerű a sakk. Úgy 
gondolom, hogy a vállalat
— vagy akár egy — üzem
— dolgozóinak szervezett 
szimultánokkal tovább le
hetne szélesíteni a sakko
zók táborát.

Hajrá PMSC!
Köszöntjük és gratulá

lunk a Pécsi Munkás Sport 
Club NB I-es labdarúgó- 
csapatának, az 1973—74. 
évi bajnokság őszi fordu
lójában elért harmadik 
helyért.

A tavaszi fordulóhoz „jó 
szerencsét” kívánunk!

Ércbányász szurkolók

szolgáltatás stb, ahol éjjel
nappal, ünnepnapokon, va
sárnap is helyt kell állni, 
örömünkre szolgáj, hogy 
ezt a munkát sikerrel tud
tuk elvégezni.

Erb László saját magá
ról nem akart beszélni, így 
vallomását én egészítem 
ki: Erb László elvtársnak 
két gyermeke van. Segíti 
őket az iskolában is, mint 
a szülői munkaközösség 
tagja, de mint iskola pat
ronáló is. Neki is van hob
byja: bélyeget gyűjt, és ha 
marad ideje azt a muzsi
kának vagy a kis gyümöl
csösének szenteli. Politikai 
szeminárium vezető és szo
cialista brigádtag. Kétsze
res Kiváló dolgozó, tizen
ötéves törzsgárda tag, Ki
váló újító stb. Közösségi 
ember, aki a dolgozók kö
rében érzi jól magát.

Cs. D.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
A Mecseki Ércbányászati Váll. 
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MÉV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos

Újabb százezer forint tá
mogatás a lakásépítőknek. 
A társadalmi bizottság ja
vaslata alapján, a vállalat 
igazgatója hét dolgozónak 
a tanácsi értékesítésű la
kásához közel 70 ezer fo
rint, két szentlőrinci szö
vetkezeti lakásépítőnek pe
dig 30 ezer forint anyagi 
támogatást hagyott jóvá.

Szabályzat készült a gé
pek és berendezések alkat
részeinek mosására, — a 
Vállalati munkavédelmi 
szabályzat 4. számú kiegé
szítéseként —, amely 1973. 
november 16-tól lépett ha
tályba. A szabályzat foglal
kozik a javításra adott gé
pek tisztításával; a lúgos 
mosás, a gázolajban és 
benzinben történő mosás 
feltételeivel, biztonsági elő
írásaival.

Rendkívüli szabadságot 
kapnak a sorkatonai szol
gálatból leszerelt dolgozók 
a 9/1973. MüM. rendelet 
előírása alapján. A rende
let vállalati végrehajtását 
a 24/1973. igazgatói utasí
tás szabályozza. Az utasí
tás szerint a szabadság 
mértékét az üzemben az 
üzemvezetők — az szb tit
kár egyetértésével — míg 
a Központban a főosztály- 
vezetők és önálló osztály- 
vezetők határozzák meg.

Megalakult a Baranya 
megyei Közlekedésbizton
sági Tanács elnöksége. Az 
elnökségbe beválasztották 
Kosa József elvtársat is, a 
Szolgáltató üzem vezetőjét.

A vállalati szakszervezeti 
tanács a megüresedett ta
nácstagi helyre Keresztes 
Kálmán elvtársat, — az 
ÉDU szb titkárát-kooptálta.

A zeneóvodások minden szerdán foglalkoztatást tar
tanak a Ságvári Endre Művelődési Házban. A zene
óvoda vezetője Dobos Lászlóné főiskolai tanár.

Modern mese
A régi mesékben, ha nem 

találtuk a királyfit meg a 
királykisasszonyt, akkor ez 
már nem is számított me
sének. A mai gyerekek már 
nem is igénylik az effajta 
meséket. Igaz, hogy én 
most nem is a gyerekek
nek szeretnék mesét mon
dani.

Volt egyszer egy ország
ban sok, sok üzem. Min
denütt dolgoztak beosztot
tak és vezetőK Igaz az is, 
hogy ebben' a mesében nem 
udvarmesternek, kancellár
nak, hercegnek és egyéb 
másnak titulálták őket. 
Mesében a vezetői poszton 
talán csak egy mesebeli 
lény látható, az pedig nem 
más, mint a „kiskirály”.

Ebben a meseországban 
történt egyszer, hogy a tün
dér helyett az üzemi fo
tósnak volt egy kérése a 
munkájának minőségi ja
vítása érdekében. Ez a kí
vánság nem oldódhatott 
meg, mert a kiskirály nem

Módosult a vállalati kol
lektív szerződés. A módo
sításként felvett 404—201. 
pont szövege a következő: 
„Ha a munkarend szerint 
a dolgozó munkaidejének 
csak egy része esik éjsza
kára — rendszeresen — éj
szakai pótlék átalány is 
megállapítható. Az átalány 

■ mértékét a 404—20 pont 
előírásának figyelembevé
telével a dolgozó személyi 
alapbére és az éjszakai idő
ben töltött idő alapján az 
üzem vezetője állapítja 
meg,,. A rendelkezés 1974. 
január 1-én lép hatályba.

A nehézipari miniszter 
vállalatunk felügyeleti el
lenőrzésére 9 tagú felügye
lő bizottság megalakítását 
rendelte el. A vállalati 
szakszervezeti tanács a vál
lalat dolgozói részéről 
B ő h m Tibor és Kóbor 
Béla elvtársakat választotta 
be a felügyelő bizottságba.

A szentlőrinci OTP tár
sasházépítési akció kereté
ben 16 kétszobás lakás mű
szaki átadására került sor 
november végén. A beköl
tözés decemberben várható, 
a műszaki átadáskor felfe
dett hibák javítása után.

A Horgász Egyesület ve
zetősége felhívja a határ
vizeken horgászni szándé
kozók figyelmét, hogy az
1974. évi tagdíjukat 1974. 
január 15-ig rendezzék, 
mert később a határvízi 
engedélyeket az egyesület 
nem intézheti el.

Szerkesztői üzenet.
A szerkesztőség a legkö

zelebbi ülését december 
19-én 14,30 órakor tartja a 
munkásszálló magyaros 
szobájában.

engedte meg, makacsság
ból. A varázsszer, amiről 
szó van, pénzben talán öt 
forintot tett ki. Ez szerin
tem is hatalmas összeg. 
Lehet, hogy nincs is ebből 
a varázsszerből. Kiderült, 
hogy van bőven. Csak a 
makacsság mellett az is ki
derült, hogy a megközelí
tés formájában is van hiba. 
Ugyanis az lett volna a 
helyes megoldás, ha gép
kocsit igényelnek, meg ki
küldetési rendelvényt, és 
ezután indulás a meseor
szág fővárosába, ahol a 
fotóvegyszer boltban a ki
szolgálás után, még meg is 
köszönték volna a vásár
lást.

Az élet már csak ilyen, 
ebbe bele kell törődni. Azt 
is tudomásul kell venni, 
hogy az élet tele van me
sékkel és ha ez így van, 
akkor a mesében még ma 
is élnek és uralkodnak kis
királyok.

—> harangvirág —

A polgári fegyveres őrség 10 éves fennállásának év
fordulóján ünnepi gyűlést tartottak vállalatunk köz
pontjában, ahol Tóka Jenő elvtárs, vállalatunk igaz
gatója jutalmakat adott át. Fotó. Mafék Lászl6

Csak szemlélet kérdése!
Minden kérdésnek két oldala 

van. Hogy melyik az igazi, 
az csak szemlélet kérdése. S 
ha egyik se? Nos olyan is 
lehet. Például? Például a kö
vetkező képzelt párbeszéd.

FELHÁBORODOTT: Mégis
csak megdöbbentő, hogy a 
szocialista társadalomban egy 
vcndglátóipari vállalat dacol
hat egy olyan közérdekkel, 
mint egy forgalmas csomó
pont kiépítése.

DIALEKTIKUS: De kedves 
barátom! Az a hatizéjű az 
kell oda. Az ott egy forgalmas 
központi hely. Milyen sokan 
láthatják majd évtizedek múl
va, hogy milyen ócska lcbu- 
jokban részegeskedtek előde
ik.

FELHÁBORODOTT: De az 
már mégis felháborító, hogy 
a Szigeti úton bútoráruház 
építését már végzik, de az 
élelmiszerboltét még nem. A 
jelenlegi vacak kis élelmiszer
bolt előtt sorba kell állni a 
kenyérért.

DIALEKTIKUS: Ugyan már! 
Először is kell a friss levegő. 
Másrészt sokkal könnyebb a 
tízkilós szatyrot cipelni, mint

A kengyelfutó nyomában
A tévé, a rádió ontja a 

híreket. Tegnap történt Os- 
lo-ban, ma olvassuk a 
Napló-ban. Ki gondol az 
egykori hírvivőre, a ken
gyelfutóra? Amikor a tévé
ben kapcsoljuk a Holdat 
vagy a Fáy utcát, eszünkbe 
sem jut, hogy s mint volt 
hajdanán

—• Történt valami, mond
juk Trójában. Kéznél volt 
egy gyorslábú fickó, nem 
kért rendelvényt mert ki
küldték, nekiiramodott, az
tán pár hét múlva tudta 
Pest és Buda, hogy mi tör
tént a falóval. Könnyű volt 
akkor! Akkor soknak jó is, 
meg gyors is volt a lába. 
Manapság? Ilyen még a 
tartán-on sincs; Ki marad 
akkor futárnak? Kengyel
futónak? Pedig kellene le
galább egy. — A konku-* 
rencia miatt.

— Történt, hogy tavaly 
1972. novemberben a mű
szaki klubban ünnepeltek. 
Akkor volt 15 éves az 
MHSZ Ércbányász Model

Könyvajánlás
1. Benjamin J. Davis: Egy 

kommunista Harlemből.
Benjamin J. Davis a 

börtönben írta memoárjait. 
Kéziratát kiszabaduló ;a 
után még évekig a börtön
ben, irattárban őrizték, s 
csak halála után kerülhe
tett sor publikálására, öt
éves rabsága alatt írt fel
jegyzéseiben felidézi a sö
tét Délen töltött gyermek
korát, iskolai éveit, amikor 
lépten-nyomon tapasztalta 
a négerek elnyomásait, el
szigetelését, megalázását; 
részletesen leírja az ügy
védi diploma megszerzése 
utáni nagy perét: egy fia
tal néger kommunistát

egy mázsás gardróbszekrényt 
hazavinni. Lásd be a bútor
üzletnek csak közelebb kell 
lenni a lakásodhoz.

FELHÁBORODOTT: Ne ide
gesíts te is! Talán ha már 
bevásárlásról van szó, vegyek 
benzint tej helyett, mert azt 
közel is kapok?

DIALEKTIKUS: Miért is ne! 
A robbanómotor forradalma
sította a világot. Ha tej he
lyett benzint iszol majd, — 
ami mellesleg olcsóbb is, és 
kb 9000 kalória van literében 
— nem zavar majd úgy a 
levegő szennyezettsége se.

FELHÁBORODOTT: Mondd!
Te nem tudod, vagy nem 
akarod észrevenni, hogy a 
„mindent a dolgozók érdeké
ben” sokszor csak szólam?

DIALEKTIKUS: Ne folytasd! 
Szűk látókörű vagy! Ami ne
ked nem jó, az atöbbségnek 
még jó lehet. Mert .unire 
tölthet költünk, arra n. „/óbb 
szükség is van. Ezért kell kor
szerű út helyett kocsma, fü- 
szerbolt helyett benzinkút és 
bútorház. Egyszerű nem?

B. Gy.

lező Klubja. Volt ott fehér 
ing, sötét ruha, szép sza
vak. .. meg minden. Faló 
nem volt! Egy ugyan falt, 
de az nem volt fából. Volt 
viszont egy kengyel futó. 
Amint vége volt (az ünnep
ségnek) usgyi, irány Buda. 
Meg is érkezett október
ben, 1973-ban. Sőt még ok
tóberben meg is jelent. — 
A cikk — A Bányamunkás 
5. oldalán, magam is ol
vastam. Magam is ott vol
tam, mármint az alapítás
nál, közben is, az ünnepé
lyen is, de a kengyelfutás
nál nem.

Azt nem tudom, hogy 
mennyi idő alatt futották 
annak idején a kengyelt, 
az is igaz, hogy ez nem 
nagy dolog, sőt még Hír
nek is kicsi. Az is lehet, 
hogy gyors sem akart len
ni. Ha így van, akkor el
érte célját. Nem volt gyors 
se hírnek, se kengyelfutó
nak.

Buzády György

mentett meg a villamos- 
széktől. A per során került 
közel a munkásmozgalom
hoz, és belépett a kommu
nista pártba.

2. Jan Ziclenlcwski: Szer
vezés és vezetés.

A mű a szervezés és a 
vezetés tudományának el
méleti és gyakorlati kérdé
seit taglalja. Tisztázza a 
szervezési alapfogalmakat, 
kitér az ember és az intéz
mény kapcsolatára, a szer
vezeti struktúra, a köteles
ség, a felelősség, a döntési 
jogkörök, valamint a cent
ralizáció és decentralizáció, 
az anyag- és információ- 
áramlás kérdéseire.


